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תורת חיים
החברותא הותיקה, המפיץ הגדול של אור התורה 

 הגואלת ושליח הציבור של כלל ישראל. 
 נפרדים מהרב חיים מאיר דרוקמן זצ"ל
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המובטחת
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עדיין נמשך בשמירה על 
 אדמות הלאום

עסקת 
החבילה: 
עצבות 
פלוס כעס 
 שיחת חברים

בידיכם הדבר, אל 
תזרקו אותי לקליפות 
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מאמריםתניאמועדי הלימוד
מבחן: תחילת ניסן • בירושלים, בני־ברק ובאתר לב לדעת  פרקים יח-לד טבת-אדר 

4 מאמרים מחוברת בלמצטרפים חדשים: פרקים א-יז 

מבחן: תחילת אב • בירושלים, בני־ברק ובאתר לב לדעת  פרקים לה-נגניסן-אב 
4 מאמרים מחוברת גלמצטרפים בטבת: פרקים יח-לד

ב"ה

 תלמידי ישיבות גבוהות ואברכי כוללים
 מוזמנים להצטרף לאלפי התלמידים שנבחנו 
 בי"ט כסלו על ספר התניא ומאמרים יסודיים 

מבעל התניא

 תניא
פרקים א-לד 

לתלמידי ישיבות ואברכי כוללים 
שלא נבחנו בעבר על ליקוטי אמרים

 מאמרים יסודיים
מבעל התניא
 על מועדי השנה,

לימוד התורה וקיום המצוות

הזדמנות 

אחרונה 

להצטרף 

לתוכניות 

תשפ"ג

מלגות

הרשמה

מלגה לכל מבחן: מציון 85% ומעלה ₪350 | מציון 75% ומעלה ₪250.
המלגות ניתנות בכרטיס לב לדעת לרכישה ברשת ספרי אור החיים, רשת אושר עד, 

דברי שיר וביריד החסידות י"ט כסלו.

ניתן להירשם באפשרויות הבאות:

 אצל הנציגים בישיבות • חנויות רשת ספרי אור החיים • 
בטלפון המשרד של לב לדעת 072-221-9050 שלוחה 5

הרשמה חובה / דמי רישום ורכישת ספרי הלימוד ₪50

ההרשמה לתוכניות של שנה זו 
תסתיים בר"ח שבט

לפרטים ויצירת קשר:

 מענה טלפוני - 072-221-9050 שלוחה 5 בימים א-ה בין השעות 13:00-15:30
 lladaat@gmail.com - מייל

שו"ת עם רבני לב לדעת:
072-221-9050 שלוחה 2 בימים א-ה בין השעות 13:30-15:30, 21:30-23:00

שיעורי סיכום ועיון בתניא
מהרב יואל כהן זצ"ל, והרבנים שניאור זלמן גופין 

ואפרים דמיחובסקי שליט"א
 ניתנים להאזנה בטלפון 03-6109099

ובערוץ לב לדעת ביוטיוב

תתווככננייתת  ששננתתייתת

ג
פ"

ש
ת בבחחססיידדוותת

תלמידים שנבחנו בי"ט כסלו לא צריכים להירשם שוב למבחן הבא, וימשיכו במסלול עליו נבחנו
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ישראלי

חפשו אותנו
oבחנויות t z a r - h a r e t z . c o . i l

אוצר! אשכרה

ממשיכים לקנות 'אוצר הארץ'
 ונהנים מתוצרת ישראלית איכותית 

ובכשרות מהודרת

נהנים מכל טוב הארץ גם לאחר השמיטה!

חיזוק ועידוד 
החקלאות 
הישראלית

תמיכה 
בחקלאי 

עוטף עזה

קטיף 
שומר
שבת

חקלאות ישראלית למהדריןחקלאות ישראלית למהדרין



ּ אלַ תעֵּצָבְו
שלום חברים! אתם יודעים שבשבת הזאת אנחנו זוכים לקרוא את הפרשה 
התורה.  בכל  מרגשת  הכי  גם  אולי  שהיא  בראשית,  בספר  מרגשת  הכי 
בתחילת הפרשה מסופר על הפגישה של יוסף עם אחיו, והפעם הוא מתוודע 

אליהם ומגלה להם את זהותו. 

שלה  המשמעותיים  המרכיבים  כשאחד  מאוד,  טעונה  כמובן  הסיטואציה 
הוא חוסר נעימות שהאחים מרגישים באופן חזק. בן אדם שיום אחד בחייו 
פוגש בצורה חזיתית את עומק הטעות שלו, ומבין כמה שגיאות ועוולות 
הוא עשה לאורך הדרך, מתקשה לפעמים להכיל את הרגשות שלו. אדם כזה 
עלול להיכנס די בקלות לעצבות ולכעס, ויוסף, שרואה את מצבם המורכב 

של האחים, רוצה להקדים תרופה למכה. 

אותם  מעודד  יוסף  מהפה,  מילה  מוציאים  ולא  המומים  עדיין  כשהאחים 
עֵינֵיכֶם". יוסף בעצם  עָצְבוּ וְאַל יִחַר בְּ ה אַל תֵּ ומזהיר אותם מהעצבות: "וְעַתָּ
אומר לאחיו: "אחיי היקרים! אני מבקש מכם שני דברים - אל תהיו עצובים, 

ואל תכעסו". 

עסקת חבילה
כדי להסביר קצת יותר את הנקודה הזאת, כדאי ללמוד תורה חסידית מעניינת 
של הרבי מקוידנוב. אני לא יודע אם שמעתם על השושלת החסידית ששמה 

קוידנוב, אז רק אומר לכם שזאת חסידות שקשורה לקרלין. בכל אופן, הרבי 
מקוידינוב מדבר על ההבדל בין לב נשבר לעצבות. הוא מסביר, שכאשר יש 
לבן אדם לב נשבר, הוא חי בתודעה של ענווה, וחושב שבאמת הוא לא ראוי 

לדברים הטובים שמגיעים אליו. 

כמובן, גם בעל ענווה מתפלל אל ה' ומביע את החיסרון שיש לו במילים 
"ריבונו  אומר  כשהוא  גם  בריאה.  שלו  הנפשית  העמדה  אבל  בקשה,  של 
של עולם! כואב לי שחסר לי, ואני מבקש שיתמלא חסרוני", עדיין חוויית 
השורש שלו היא שהוא לא תובע שום דבר בכוח. הוא נותן מקום לרגש, 

ופונה לקב"ה כדי שירפא את כאביו - אבל זאת פנייה ללא גאווה. 

שכולם  היא  שלו  הפנימית  החוויה  בעצבות,  ששרוי  אדם  זאת,  לעומת 
גם אם הוא מתפלל לה', הוא מדבר כתובע שמחויבים למלא  לו.  חייבים 
את הדרישות שלו. ממילא, כשמישהו עצוב, הוא מזמין מהר מאוד את בן 
הזוג של העצבות - הכעס. זאת עסקת חבילה: עצבות פלוס כעס. אדם עצוב 
מכך שלא התמלאו דרישותיו, ולכן הוא גם מאשים וכועס על כל מה שזז 

מסביבו. 

על אותו הרבי מקוידינוב מסופר, שפעם הוא ראה את הבן שלו שרוי בעצבות, 
והוא הוכיח אותו על כך שהעצבות היא חטא. כשאומרים 'חטא', הכוונה 
היא לחטא במובן של פספוס, החטאה. יהודי שרוצה להתקרב לאלוקיו אבל 
אוחז בעצבות, לא מסוגל באמת להתקדם. הרבי מקוידנוב הוכיח את בנו, 
והאריך להסביר לו כמה העצבות היא חמורה. הבן של הרבי קצת התפלא, 
וענה לאביו: "אבא, הרי יש לי שגיאות וחטאים הרבה יותר גדולים, ועליהם 
לא הוכחת אותי מעולם! למה דווקא על העצבות?" ענה הרבי ואמר: "על 
הדברים האחרים שאתה שוגה בהם, אני סומך עליך שתזהה אותם על ידי 
דווקא  אותם.  לתקן  תוכל  וכך  לפעם,  מפעם  עורך  שאתה  הנפש  חשבון 
בעניין העצבות יש לי חשש שאתה לא יודע עד כמה מדובר בפגם חמור. 

זהו חיסרון עצום, ולכן אני טורח להוכיח אותך דווקא עליו". 

עתה, כאן, עכשיו
כשאחי יוסף מבינים שהעומד מולם הוא בעצם אחיהם היקר, הם מקבלים 
בבת אחת, בצורה חזקה מאוד, את עומק ההבנה כמה הם טעו. באופן טבעי, 
השלב הבא שנפש האדם נוטה אליו הוא העצבות, ובעקבותיה גם הכעס. 
אדם מתחיל לכעוס על עצמו וגם על אחרים. יוסף, שמבין היטב את המצב 
של האחים, מבקש מהם בתחנונים: "אחיי היקרים! אם אתם באמת רוצים 
לתקן - אל תעצבו"! הוא נותן להם במילים האלו הנחיה רוחנית, ולא רק 

מבקש בקשה סתמית. 

הרבי מקוידנוב מדגיש את המילה "ועתה", ומסביר שהיא למעשה ההדרכה 
"ועתה"  יוסף לאחים. הפירוש המילולי הפשוט של המילה  העיקרית של 
הוא 'עכשיו'. אבל לענייננו, הרבי מקוידנוב מחבר לכאן מדרש שאומר "אין 
'ועתה' אלא לשון תשובה". הרעיון של המדרש הזה הוא, שעיקר הבעיה 
בחטאים של האדם הוא העיסוק האינטנסיבי בעבר או במחשבות מבלבלות 
על העתיד. אדם שבאמת רוצה לתקן, צריך לתת תשומת לב לנוכחות שלו 
בזמן הווה. הנוכחות בזמן הווה נקראת 'ועתה'. כדי לחזור בתשובה, צריך 
בעתיד,  להיות  יכול  מה  לגבי  ולדמיונות  מהעבר  לטראומה  רגע  להניח 
ולנסות לראות מהו הטוב שאפשר לפעול כאן ועכשיו. בתשובה אמיתית, 
האדם לא בורח אלא מסתכל על המציאות כמות שהיא, ומחפש בה נקודות 

שאפשר לתקן. 

יוסף מבקש מהאחים להניח לעצבות ולכעס, ולנסות לקבל את כל מה שהיה 
בהבנה שהכל בהשגחה פרטית מכוונת מאת ה' יתברך. הוא מבקש שינסו 
מארץ  יעקב  את  להביא  ושילכו  המשפחה,  איחוד  של  בשמחה  להתמקד 
ישראל, וכך עוד יותר תתרבה השמחה. זאת שיטתו של יוסף הצדיק בשאלה 
כיצד להתמודד ולהכיר בשגיאות מתוך סבלנות וענווה. יהודי צריך להסכים 
ההווה.  את  לתקן  כוחות  מעצמו  ולהפיק  עליו,  שעבר  מה  עם  להשלים 
להשתחרר מהעצבות והכעס על מה שהיה ולא לתת להם לבוא לידי ביטוי, 

אלא להניח להם ולהתמקד בטוב שאפשר לפעול כעת. 

אדם ששרוי בעצבות, החוויה הפנימית שלו היא 
שכולם חייבים לו. גם אם הוא מתפלל לה', הוא מדבר 
כתובע שמחויבים למלא את הדרישות שלו. ממילא, 

כשמישהו עצוב, הוא מזמין מהר מאוד את בן הזוג 
של העצבות - הכעס.

שיחת 
שיחחברים
י וספ י יכי  מ עם 
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ּ אלַ תעֵּצָבְו
שלום חברים! אתם יודעים שבשבת הזאת אנחנו זוכים לקרוא את הפרשה 
התורה.  בכל  מרגשת  הכי  גם  אולי  שהיא  בראשית,  בספר  מרגשת  הכי 
בתחילת הפרשה מסופר על הפגישה של יוסף עם אחיו, והפעם הוא מתוודע 

אליהם ומגלה להם את זהותו. 

שלה  המשמעותיים  המרכיבים  כשאחד  מאוד,  טעונה  כמובן  הסיטואציה 
הוא חוסר נעימות שהאחים מרגישים באופן חזק. בן אדם שיום אחד בחייו 
פוגש בצורה חזיתית את עומק הטעות שלו, ומבין כמה שגיאות ועוולות 
הוא עשה לאורך הדרך, מתקשה לפעמים להכיל את הרגשות שלו. אדם כזה 
עלול להיכנס די בקלות לעצבות ולכעס, ויוסף, שרואה את מצבם המורכב 

של האחים, רוצה להקדים תרופה למכה. 

אותם  מעודד  יוסף  מהפה,  מילה  מוציאים  ולא  המומים  עדיין  כשהאחים 
עֵינֵיכֶם". יוסף בעצם  עָצְבוּ וְאַל יִחַר בְּ ה אַל תֵּ ומזהיר אותם מהעצבות: "וְעַתָּ
אומר לאחיו: "אחיי היקרים! אני מבקש מכם שני דברים - אל תהיו עצובים, 

ואל תכעסו". 

עסקת חבילה
כדי להסביר קצת יותר את הנקודה הזאת, כדאי ללמוד תורה חסידית מעניינת 
של הרבי מקוידנוב. אני לא יודע אם שמעתם על השושלת החסידית ששמה 

קוידנוב, אז רק אומר לכם שזאת חסידות שקשורה לקרלין. בכל אופן, הרבי 
מקוידינוב מדבר על ההבדל בין לב נשבר לעצבות. הוא מסביר, שכאשר יש 
לבן אדם לב נשבר, הוא חי בתודעה של ענווה, וחושב שבאמת הוא לא ראוי 

לדברים הטובים שמגיעים אליו. 

כמובן, גם בעל ענווה מתפלל אל ה' ומביע את החיסרון שיש לו במילים 
"ריבונו  אומר  כשהוא  גם  בריאה.  שלו  הנפשית  העמדה  אבל  בקשה,  של 
של עולם! כואב לי שחסר לי, ואני מבקש שיתמלא חסרוני", עדיין חוויית 
השורש שלו היא שהוא לא תובע שום דבר בכוח. הוא נותן מקום לרגש, 

ופונה לקב"ה כדי שירפא את כאביו - אבל זאת פנייה ללא גאווה. 

שכולם  היא  שלו  הפנימית  החוויה  בעצבות,  ששרוי  אדם  זאת,  לעומת 
גם אם הוא מתפלל לה', הוא מדבר כתובע שמחויבים למלא  לו.  חייבים 
את הדרישות שלו. ממילא, כשמישהו עצוב, הוא מזמין מהר מאוד את בן 
הזוג של העצבות - הכעס. זאת עסקת חבילה: עצבות פלוס כעס. אדם עצוב 
מכך שלא התמלאו דרישותיו, ולכן הוא גם מאשים וכועס על כל מה שזז 

מסביבו. 

על אותו הרבי מקוידינוב מסופר, שפעם הוא ראה את הבן שלו שרוי בעצבות, 
והוא הוכיח אותו על כך שהעצבות היא חטא. כשאומרים 'חטא', הכוונה 
היא לחטא במובן של פספוס, החטאה. יהודי שרוצה להתקרב לאלוקיו אבל 
אוחז בעצבות, לא מסוגל באמת להתקדם. הרבי מקוידנוב הוכיח את בנו, 
והאריך להסביר לו כמה העצבות היא חמורה. הבן של הרבי קצת התפלא, 
וענה לאביו: "אבא, הרי יש לי שגיאות וחטאים הרבה יותר גדולים, ועליהם 
לא הוכחת אותי מעולם! למה דווקא על העצבות?" ענה הרבי ואמר: "על 
הדברים האחרים שאתה שוגה בהם, אני סומך עליך שתזהה אותם על ידי 
דווקא  אותם.  לתקן  תוכל  וכך  לפעם,  מפעם  עורך  שאתה  הנפש  חשבון 
בעניין העצבות יש לי חשש שאתה לא יודע עד כמה מדובר בפגם חמור. 
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שכולם חייבים לו. גם אם הוא מתפלל לה', הוא מדבר 
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שיחת 
שיחחברים
י וספ י יכי  מ עם 
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בשבילם, החיים הם

שדה
קרב
עזרו להלומי הקרב ומשפחותיהם, זה בנפשנו!

הידברות

סדנאות טיפוליות / ליווי וייעוץ ע״י מומחים / סיוע כספי 
לתרומה סרקו

ומשפחותיהם  הקרב  להלומי 
נגמרה,  לא  מעולם  המלחמה 
מראות  חרדות,  לילה,  סיוטי 
יום  אותם  שמחזירים  וצלילים 

אחר יום לאותו רגע נורא...
ועכשיו הבית נהפך לשדה קרב.

להם  לעזור  בנפשנו,  זה 
ולמשפחותיהם. לחיות!

תרמו
073-3592070עכשיו!

מחסני
למען הקהילה
חשמל
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תשעים שנות 

חיים
של כלל ישראל

אחרי מיטתו של זקן רבני הציונות הדתית, הרב חיים מאיר דרוקמן זצ"ל

מחיה ומאיר עיניהם של ישראל
הרב נעם ולדמן

ראש ישיבת ההסדר ניר קרית ארבע

קשה מאוד לכתוב על רבנו הגדול, הרב חיים דרוקמן זצוק"ל. ודאי שאי אפשר לסכם את גודל 
ועומק נשמתו במילים. ובכל זאת איננו יכולים להתעצל בהספדו של חכם שנשא על כתפיו את 
כלל ישראל כפשוטו. בבית אבי מורי זצ"ל גדלנו יחד עם אישיותו של הרב דרוקמן כחלק בלתי 
נפרד מהמשפחה. הקשר האישי, הנפשי והאידאולוגי שהיה בין הרב דרוקמן לבין אבי הוביל 
לקשר משפחתי ממש. שותפות הדדית בכל השמחות של הילדים והנכדים, בחתונות ובבריתות.

בליבון  החל  הלימוד  שנה.  שישים  מעל  קבועה  בחברותא  נשמתי,  היה  ביניהם  הקשר  יסוד 
שאלות הדור והשעה שעלו מידי שבוע. ראינו אותם דנים בעניינים אלו כלומדים סוגיה בעיון 
בגמרא. מתוך כך היו ממשיכים לכתבי הרב קוק זצ"ל, כאשר השולחן אט אט היה מתמלא 
בספרים רבים. חדוות התורה הייתה ממלאת את החדר. לראות את שני הענקים האלו לומדים 

בעיניים בורקות ובשמחה רבה היה מעורר בנו חשק גדול לתורה.

הם היו כה קשורים עד שהיו חשים יחד את נפשה של האומה. אבי זצ"ל סיפר שלפני מלחמת 
ששת הימים, כאשר מצב הרוח בארץ ישראל היה ירוד, התפרסמו כרוזים שקראו לעם ישראל 
לחזור בתשובה לפני שתבוא גזרה נוראה. הרב דרוקמן ואבי חשו את אותה תחושה - שכרוזים 
אלו מורידים את רוח האומה. הם חשבו שנכון לפרסם כרוזים שיקראו לחזק את עם ישראל 
באמונה בהקב"ה שוודאי רוצה בטובתם. בהתייעצות עם רבם הרצי"ה קוק זצ"ל, ניסחו כרוז 
מתאים והפיצו אותו כתגובה לאחרים. כזו הייתה דרכם ומחשבתם - אמונה גדולה באהבה של 

הקב"ה לישראל.

על  מונח  ישראל  שכלל  חש  דרוקמן  הרב  אך  תורה,  גדולי  הרבה  שישנם  אבי  לי  אמר  פעם 
כתפיו ולכן נחלץ פעם אחר פעם והכניס עצמו לכל סוגיה. הוא לא חשש להיכנס לסוגיות הכי 
מורכבות משום שלבו פעם את פעימות עם ישראל. זה מה שהקנה לו את המעמד המיוחד שכל 

הציבור חש כלפיו. 

כשנה עברה מאז נסתלק מאתנו אבי מורי זצ"ל. בהלווייתו זעק הרב דרוקמן: "נותרתי לבד". 
לפני פסח האחרון אמר לי הרב דרוקמן: "אין לך מושג כמה הרב ולדמן חסר לי, אין יום שהוא 
לא חסר לי. הוא היה היחיד שהבין אותי, הייתה לו ראיה כללית". כנראה הרב דרוקמן התגעגע 
את שאלות  יחד  וללבן  הלימוד שלהם  את  לחדש  לבית המדרש של מעלה  ועלה  לחברותא, 

השעה והדור. מי יתן לנו תמורתו.

"אי עניו אי חסיד - מתלמידיו 
של אברהם אבינו" 

הרב יואל רוזנברג
 ישיבת ההסדר הכותל

בגמרא )בבא בתרא צא, א( נאמר: "ואמר רב חנן בר 
מן  אבינו  אברהם  שנפטר  היום  אותו  רב:  אמר  רבא 
ואמרו  בשורה  העולם  אומות  גדולי  כל  עמדו  העולם 
'אוי לו לעולם שאבד מנהיגו ואוי לה לספינה שאבד 
ו( מבאר  כג,  )בראשית  קברניטה'". הנצי"ב מוולוז'ין 
שישנם שני תחומי הנהגות של מנהיגי הדור: הנהגת 
והנהגת  הנצח,  ובסוגיות  אלוקות  בענייני  התורה 
כלל  אבינו  אברהם  וההווה.  השעה  בצרכי  המדינה 
בתוכו את שתי ההנהגות. "בהנהגת המדינה היה כמו 
מנהיג חכם נעלה, ובהנהגת עבודת אלוקים היה קברניט 
לספינה", ולכן הספידוהו בכפל לשון "אוי לו לעולם 

שאבד מנהיגו ואוי לה לספינה שאבד קברניטה".

כדברים אלו ניתן לומר על תלמידו הגדול של אברהם 
אבינו, מורנו ורבינו הרב חיים דרוקמן זצוק"ל. מנעוריו 
ובמסירות  הרף  ללא  ועמל  יגע  האחרונים  ימיו  עד 
ואמונה  תורה  להרבות  שמיים,  שם  להאהיב  נפש 
כוחו להאיר בתורת  בכל  ובגולה. עסק  בארץ הקודש 
ה', ולהחיות ליבם של רבבות מכל המגזרים, יזם את 
ישיבות, מכינות  ישיבות ההסדר, דחף להקמת  מפעל 
התורה  אור  את  הפיץ  ואתר,  אתר  בכל  ומדרשות 

הגואלת בכל האומה וחולל מהפכה רוחנית. 

יחד עם זאת, כממשיך דרכם של גדולי ישראל רבותיו 
מאודו  בכל  הרב  עסק  הרצי"ה,  ובנו  קוק  הראי"ה   -
בבניית העם והארץ במערכות הציבוריות, החינוכיות 
לכלל  ואחריות  אכפתיות  מתוך  במדינה,  והפוליטיות 
ולפרט. גם בעולם ההנהגה המעשית לא התנתק רבינו 
מעולמו הרוחני. את כל מפעליו המעשיים פעל מתוך 
ההולכת  הגאולה  בתהליכי  ואמונה  הישועה  צפיית 
וצומחת לעינינו בדורותינו. מתוך שלימד סנגוריה על 
כל  על  והתבונן  והארץ  התורה  העם,  את  אהב  הדור, 

התהליכים והנפשות בעין טובה.

מפעלו  את  להמשיך  והזכות  החובה  מוטלת  עלינו 
הגדול של מו"ר הרב דרוקמן בקיום דברי חז"ל )יומא 
שמים  שם  שיהא   - אלוקיך  ה'  את  "ואהבת  א(:  פו, 
ומשמש תלמידי  ושונה  קורא  ידך, שיהא  על  מתאהב 
מה  הבריות.  עם  בנחת  ומתנו  משאו  ויהא  חכמים, 
תורה,  שלמדו  אביו  אשרי  עליו?  אומרות  הבריות 
אשרי רבו שלמדו תורה. אוי להם לבריות שלא למדו 
תורה. פלוני שלמדו תורה, ראו כמה נאים דרכיו כמה 
עבדי  לי  ויאמר  אומר:  עליו הכתוב  מתוקנים מעשיו. 

אתה ישראל אשר בך אתפאר".
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כלל  אבינו  אברהם  וההווה.  השעה  בצרכי  המדינה 
בתוכו את שתי ההנהגות. "בהנהגת המדינה היה כמו 
מנהיג חכם נעלה, ובהנהגת עבודת אלוקים היה קברניט 
לספינה", ולכן הספידוהו בכפל לשון "אוי לו לעולם 

שאבד מנהיגו ואוי לה לספינה שאבד קברניטה".

כדברים אלו ניתן לומר על תלמידו הגדול של אברהם 
אבינו, מורנו ורבינו הרב חיים דרוקמן זצוק"ל. מנעוריו 
ובמסירות  הרף  ללא  ועמל  יגע  האחרונים  ימיו  עד 
ואמונה  תורה  להרבות  שמיים,  שם  להאהיב  נפש 
כוחו להאיר בתורת  בכל  ובגולה. עסק  בארץ הקודש 
ה', ולהחיות ליבם של רבבות מכל המגזרים, יזם את 
ישיבות, מכינות  ישיבות ההסדר, דחף להקמת  מפעל 
התורה  אור  את  הפיץ  ואתר,  אתר  בכל  ומדרשות 

הגואלת בכל האומה וחולל מהפכה רוחנית. 

יחד עם זאת, כממשיך דרכם של גדולי ישראל רבותיו 
מאודו  בכל  הרב  עסק  הרצי"ה,  ובנו  קוק  הראי"ה   -
בבניית העם והארץ במערכות הציבוריות, החינוכיות 
לכלל  ואחריות  אכפתיות  מתוך  במדינה,  והפוליטיות 
ולפרט. גם בעולם ההנהגה המעשית לא התנתק רבינו 
מעולמו הרוחני. את כל מפעליו המעשיים פעל מתוך 
ההולכת  הגאולה  בתהליכי  ואמונה  הישועה  צפיית 
וצומחת לעינינו בדורותינו. מתוך שלימד סנגוריה על 
כל  על  והתבונן  והארץ  התורה  העם,  את  אהב  הדור, 

התהליכים והנפשות בעין טובה.

מפעלו  את  להמשיך  והזכות  החובה  מוטלת  עלינו 
הגדול של מו"ר הרב דרוקמן בקיום דברי חז"ל )יומא 
שמים  שם  שיהא   - אלוקיך  ה'  את  "ואהבת  א(:  פו, 
ומשמש תלמידי  ושונה  קורא  ידך, שיהא  על  מתאהב 
מה  הבריות.  עם  בנחת  ומתנו  משאו  ויהא  חכמים, 
תורה,  שלמדו  אביו  אשרי  עליו?  אומרות  הבריות 
אשרי רבו שלמדו תורה. אוי להם לבריות שלא למדו 
תורה. פלוני שלמדו תורה, ראו כמה נאים דרכיו כמה 
עבדי  לי  ויאמר  אומר:  עליו הכתוב  מתוקנים מעשיו. 

אתה ישראל אשר בך אתפאר".
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מצויינות. 
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ישיבת נעם 
ירושלים

לקראת הרישום לכיתות ז' וט'

מפגש להורים עם צוות הישיבה והתלמידים יתקיים בע"ה: 

ביום ראשון ט"ו בטבת < 19:30 < בישיבה

יום פתוח לתלמידים העולים לכיתה ז' יתקיים בע"ה: 

ביום שישי י"ג בטבת < 9:30 < בישיבה

www.ynoam.org.il | 02-6790330 :לפרטים
רחוב יצחק דוד מן 7, גבעת מרדכי ירושלים



שליח הציבור של כלל ישראל
הרב חיים וולפסון

ישיבת ההסדר ירוחם

כתלמידים בישיבת אור עציון זכינו ללמוד ולצמוח מתורתו של הרב, אבל 
היו  בישיבה  גדול מאירועי השיא  זכינו לקבל מתפילותיו. חלק  לא פחות 
קשורים בתפילותיו הייחודיות של הרב. כשהרב היה עובר כשליח ציבור, 

כך  בתפילתו.  אותנו  סוחף  היה  הוא 
ביום  ההודאה  מלאת  בתפילתו  היה 
את  מלווה  שהיה  בבכי  העצמאות, 
לכריכה  מכריכה  הקינות  אמירת 
יושב למעלה  )כשהרב  בתשעה באב 
בלי  מזרחית  ישיבה  שעות  מארבע 
לזוז(, בלילי שבת, שעה שהיה מכריז 
בואכם  השלום,  "מלאכי  בקולו: 
ברוך  ואמרו  לשלום  ברכוני  לשלום, 
בלט  מכל  ויותר  הערוך",  לשולחני 

הרב כשליח ציבור בימים נוראים.

שנים ארוכות היה הרב שליח הציבור 
בישיבה. בראש השנה היה עובר לפני 
יום  של  ערבית  תפילת  את  התיבה 
ביום  המוסף.  תפילות  ושתי  ראשון 
כיפור היה בעל התפילה בתפילת קול 
נדרי וערבית, מוסף ונעילה. בתפילות 
אלו כל תורתו, מסירות הנפש, אהבת 

ישראל שבו, העין הטובה והחתירה הבלתי פוסקת לתקן עולם, היו עולים 
יחד השמיימה בזעקה גדולה. הרגשנו שאנחנו זוכים להתפלל במחיצתו של 
בעל תפילה ייחודי, כמי שעומדים במחיצתו של אחד ויחיד, שמתחטא לפני 
קונו בתחנונים, בבקשה, בסנגוריה ובתביעה לרחמים על עם ישראל כולו, 
כאחד מענקי התפילה שעמדו לישראל במשך הדורות, ולנו לא נותר אלא 

לאחוז בשיפולי טליתו ולעלות למרומים. 

יתרה מכך, כשהרב התפלל, היה ניכר שאין לו בעולם דבר מלבד תפילתו. 
הוא היה כל כולו בתפילה. זכינו להרגיש ולראות מהו אדם שעומד נוכח 

האין סוף ממש, בלי חשבון, בהתמסרות והתבטלות מלאה. 

חשוב לציין, הרב היה בעל תפילה בחסד. עם נוסח מדויק, שליטה מלאה 
הישיבה  גודש את  והובלה מדויקת של הציבור הרב שהיה  בקולו הצרוד 
הציבור  את  להוביל  אחד  ודבר  להתפלל,  הוא  אחד  דבר  הנוראים.  בימים 
בתפילה, ואת שניהם הרב היה עושה בצורה מיוחדת במינה. דווקא קולו 
זעקה  של  ממד  בתפילה  והכניס  אלו  בתפילות  המוסף  הערך  היה  הצרוד 

שבאה מלב שכואב את כאבו של כלל ישראל.

גם בתפילות עצמן הרב לימד אותנו - לימד להתפלל. עם בכי קבוע במקומות 
מסוימים, זעקה של כאב או שמחה במקומות אחרים. אותם המקומות, הפכו 
זועקות  בית המדרש למקומות ממשיים, בהם המילים עצמן  לבאי  להיות 
היום  גם  אחרים.  במקומות  והתפללנו  בחיינו  שהמשכנו  לאחר  שנים  גם 
כשאני )וכמוני רבים( מתפללים "וכל הרשעה כולה כעשן תכלה", אני זועק 

את זעקת הרב "כי תעביר ממשלת זדון" באותה הרגשה שהיינו מרגישים, 
שהנה ברגע זה הרב מכלה את הרשעה במילותיו ובידיו המונפות. כשהרב 
את  חשים  היינו  ב"אחד",  שמאריכים  כמו  "ותמלוך"  במילה  מאריך  היה 
הצימאון האדיר להופעת ה' על 
העולם כולו. כך גם היה מתייפח 
מלכנו",  "אבינו  בתפילת  בבכי 
חינם  "שנאת  להעביר  בבקשה 

מעלינו ומעל כל בני בריתך". 

כהן  בעבודת  היה  השיאים  שיא 
היה  לרב  הכיפורים.  ביום  גדול 
העבודה  לסדר  ייחודי  נוסח 
)שלמד מהרב קהתי(, הן לתיאור 
והן  "והכהנים",  ההשתחוויות 
בו  גדול,  כהן  הווידוי של  לסדר 
רוך  מלא  ניגון  מנגן  היה  הרב 
עין  משאיר  היה  שלא  ותחנונים 
אחת יבשה. ושוב, כל העומדים 
הרב  איך  בחוש  מרגישים  היו 
עומד ומתוודה בשם כל ישראל. 

הישיבה  את  שעזבתי  לאחר 
שנכון  חשבתי  ללמד,  והתחלתי 
ולוּ בשביל שיישמר  היה אם היו מקליטים את הנוסח של הרב לתפילות, 
לדורות הבאים. התייעצתי עם אחי בוגר הישיבה, ובעצה אחת חשבנו לברר 
שמא יש נוסח מוקלט. ניגשנו לאחד מבאי ביתו של הרב ושאלנו אותו האם 
יש נוסח מוקלט. הוא ענה שלדעתו אין. "ואם נרצה להקליט אותו?", שאלנו. 

"להקליט את הרב? לרב לא יהיה זמן לזה", נענינו. התאכזבנו וקיבלנו.

לפני מעט יותר מעשר שנים, נתבקשתי על ידי מו"ר הרב בלומנצוייג, להיות 
ברור  לי  היה  בירוחם.  בישיבה  כיפור  ביום  מוסף  בתפילת  התפילה  בעל 
שהנוסח שבו אתפלל יהיה הנוסח של מו"ר הרב דרוקמן. כדי להיות מדויק 
החלטתי לפנות אל הרב בעצמו. החלטתי להעז ולשאול את הרב אם נוכל 
לשבת על הנוסח ואם אוכל להקליט אותו. "איזו שאלה, ודאי!", ענה לי 
הרב בקצרה כדרכו. מכיוון שידעתי שקשה מאוד לתאם עם הרב, תיאמתי 
וגם  הרב,  של  העמוס  זמנו  הנוראים.  הימים  לפני  כחודשיים  מועד  אתו 
אילוצים שונים שלי, מנעו מאיתנו לקיים את הפגישה. לבסוף, כשבועיים 
לפני ראש השנה הבנו שלא נצליח להיפגש וסיכמנו שנדבר בטלפון ואקליט 

את הרב בטלפון. ואכן, זכיתי והשיחה התקיימה.

השיחות עם הרב בטלפון בדרך כלל היו קצרות ומתומצתות, אך השיחה 
הזו ארכה זמן רב. הרב התעכב להסביר את הנוסח, למה עולים במקום אחד 
התחיל  מדויק,  לא  שהטון  וכשראה  להתחזן,  החל  אחר,  במקום  ויורדים 

שוב, הכל בסבלנות רבה, כדי שיהיה ברור ושאוכל להקליט אותו.

כך זכיתי להחזיק ברשותי נוסח מוקלט של התפילות של הרב. שנים רבות 
הייתי חוזר להקלטות לשמוע אותן, הן גם שימשו לא מעט חברים בעלי 
שעמדה  הטכנולוגיה  לצערי,  הנוסח.  את  לידיהם  לקבל  שביקשו  תפילה, 
אותו.  לשמוע  היה  ניתן  זאת  למרות  אך  ביותר  פשוטה  הייתה  לרשותי 
המכשירים היום לא מצליחים לקרוא את הקובץ וממתינים לגואל שיצליח 

לחזור ולהשמיע אותם.

הזכות הגדולה באמת היא שנוסח הרב לתפילת מוסף הפך להיות הנוסח 
גם בבית הישיבה בירוחם. מאות האנשים הפוקדים את הישיבה מנגנים את 
מחבריי,  שרבים  לי  התברר  השנים  עם  יחד.  הזעקות  את  זועקים  הווידוי, 
בוגרי הישיבה של הרב, משמשים אף הם כשליחי ציבור בנוסח של הרב 

במקומות שונים.

"וקבל  מבקש  התפילה  כשבעל  ממעש',  העני  'הנני  בתפילת  סוד:  אגלה 
מולי  עולה  הייתה  מגודל",  וזקנו  נאה  ופרקו  ורגיל  זקן  כתפילת  תפילתי 
בצורה טבעית דמותו של הרב, והייתי חושב )וגם אמרתי כך פעמים רבות( 
שאני מתקשר לתפילתו של הרב, אוחז בשיפולי טליתו, ועולה מעלה איתו. 
ולא  הכבוד  בכיסא  אוחז  אותו,  מכירים  שאנחנו  וכמו  למעלה,  הרב  כעת 
מרפה מבקשת רחמים, חן וחסד, שלום וברכה על ישראל. ניאחז בשיפולי 
שפעל  לדברים  ונפעל  ונתפלל  בארץ  כאן  לנו  שהשאיר  בדרכיו  אדרתו, 

להנחיל ולחנך אליהם.

תשעים שנות 

חיים
של כלל ישראל

 אחרי מיטתו של זקן רבני הציונות הדתית, 
הרב חיים מאיר דרוקמן זצ"ל
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שליח הציבור של כלל ישראל
הרב חיים וולפסון

ישיבת ההסדר ירוחם

כתלמידים בישיבת אור עציון זכינו ללמוד ולצמוח מתורתו של הרב, אבל 
היו  בישיבה  גדול מאירועי השיא  זכינו לקבל מתפילותיו. חלק  לא פחות 
קשורים בתפילותיו הייחודיות של הרב. כשהרב היה עובר כשליח ציבור, 

כך  בתפילתו.  אותנו  סוחף  היה  הוא 
ביום  ההודאה  מלאת  בתפילתו  היה 
את  מלווה  שהיה  בבכי  העצמאות, 
לכריכה  מכריכה  הקינות  אמירת 
יושב למעלה  )כשהרב  בתשעה באב 
בלי  מזרחית  ישיבה  שעות  מארבע 
לזוז(, בלילי שבת, שעה שהיה מכריז 
בואכם  השלום,  "מלאכי  בקולו: 
ברוך  ואמרו  לשלום  ברכוני  לשלום, 
בלט  מכל  ויותר  הערוך",  לשולחני 

הרב כשליח ציבור בימים נוראים.

שנים ארוכות היה הרב שליח הציבור 
בישיבה. בראש השנה היה עובר לפני 
יום  של  ערבית  תפילת  את  התיבה 
ביום  המוסף.  תפילות  ושתי  ראשון 
כיפור היה בעל התפילה בתפילת קול 
נדרי וערבית, מוסף ונעילה. בתפילות 
אלו כל תורתו, מסירות הנפש, אהבת 

ישראל שבו, העין הטובה והחתירה הבלתי פוסקת לתקן עולם, היו עולים 
יחד השמיימה בזעקה גדולה. הרגשנו שאנחנו זוכים להתפלל במחיצתו של 
בעל תפילה ייחודי, כמי שעומדים במחיצתו של אחד ויחיד, שמתחטא לפני 
קונו בתחנונים, בבקשה, בסנגוריה ובתביעה לרחמים על עם ישראל כולו, 
כאחד מענקי התפילה שעמדו לישראל במשך הדורות, ולנו לא נותר אלא 

לאחוז בשיפולי טליתו ולעלות למרומים. 

יתרה מכך, כשהרב התפלל, היה ניכר שאין לו בעולם דבר מלבד תפילתו. 
הוא היה כל כולו בתפילה. זכינו להרגיש ולראות מהו אדם שעומד נוכח 

האין סוף ממש, בלי חשבון, בהתמסרות והתבטלות מלאה. 

חשוב לציין, הרב היה בעל תפילה בחסד. עם נוסח מדויק, שליטה מלאה 
הישיבה  גודש את  והובלה מדויקת של הציבור הרב שהיה  בקולו הצרוד 
הציבור  את  להוביל  אחד  ודבר  להתפלל,  הוא  אחד  דבר  הנוראים.  בימים 
בתפילה, ואת שניהם הרב היה עושה בצורה מיוחדת במינה. דווקא קולו 
זעקה  של  ממד  בתפילה  והכניס  אלו  בתפילות  המוסף  הערך  היה  הצרוד 
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אוי לה לספינה שאבד קברניטה
נפלה עטרת ראשינו

אוי לנו כי אבדנו

בית איגוד ישיבות ההסדר,
 ראשי הישיבות, רבנן ותלמידהון מבכים מרה

את הסתלקותו של מורנו ורבנו, 
ראש מוסדות אור עציון ונשיא איגוד ישיבות ההסדר

הרב חיים מאיר
 דרוקמן זצ״ל

 יחד עם כל בית ישראל מבקשים 
לשלוח תנחומים למשפחת הרב והישיבה

בנחמת ציון ובבניין ירושלים
ובהמשך מפעליו העצומים של הרב ננוחם

ת.נ.צ.ב.ה



10    קרוב אליך

לאאאאאאאאאאאאאאאאאאאאאאאא,

חכה רגע,

תרחם עליי,

תן לי רק דקה להסביר את עצמי,

אחר כך תעשה לי מה שאתה מבין.

•

שלוש דקות זה לא הרבה, אבל אני אנסה.

ורמת הקשב שלך תואמת רמת  אני מודע לעובדה שאתה רעב  כן, 
מאמץ  תעשה  זאת  בכל  הזנב,  על  לו  שדורכים  עכבר  של  קשב 

להקשיב לי בסבלנות.

שתיים וחצי דקות, אל תדאג, אני עם עין על השעון.

•

אני  הזה,  לרגע  חיכה  העולם  כל  עכשיו  עד  העולם  שנברא  מיום 
חיכיתי לרגע הזה.

אתה קולט? העולם כולו עוצר את נשימתו ומחכה לראות מה תעשה, 

לאן תחליט ללכת, למעלה או למטה.

נשמע לך מופרך? זה לא מופרך בכלל. למעשה בשבילי זה יום הדין, 
הרגע שבו נחתכים הדברים סופית. מכאן אין כבר דרך חזרה.

סליחה, נגמר לי הזמן, אני את שלי אמרתי.

•

אתה נותן לי חנינה? לא מעוניין בחנינה. להיפך.

אבל אני אנצל את ההפוגה הקצרה להסביר לך יותר בפירוט.

היית בצבא? לא משנה. אתה לפחות מכיר את הקטע שהכל מתחלק 
לשלוש? לא משנה.

בכל מקרה, רק שתדע שזה לא נכון. אם תפתח תניא תראה שהעולם 
מתחלק לשתיים )כן, אתה צודק, שניים. חלק אחד, שני חלקים(.

כל  בו  נכלל  הקדושה,  של  הצד  נמצא  המציאות  של  האחד  בצד 
בגופים שבחרו  נשמות  נשמות,  לה' בתכלית: מלאכים,  מה שבטל 

להתבטל וכו'.

בצד השני נמצא כל מה שלא קשור לקדושה, והשם שלו הוא הברקה 
ממש: סטרא אחרא – הצד האחר.

תפילין  זהות?  נטולי  כל הדברים שהם  עם  יופי, עכשיו תשאל מה 
בטוח בצד של הקדושה. אוכל לא כשר בטוח בצד השני. אבל עשרה 
איך  משהו,  איתם  יעשה  שמישהו  מחכים  שפשוט  בארנק  שקלים 

אפשר לדעת לאיזה צד הם שייכים?

או, שאלה נפלאה, באמת אי אפשר, זה תלוי.

אם נותנים אותם לצדקה, או משמחים בעזרתם את ה' יתברך באלף 
ואחת צורות אחרות אז הם קשורים הכי גבוה ושייכים מיידית לצד 
הקדוש והנכון. לעומת זאת, אם חלילה משתמשים בהם לדברים לא 
כל כך כשרים, או אפילו כשרים, רק שלא משמחים ממש את ה', הם 

מקבלים צו סיפוח לסטרא אחרא.

בעגה המקצועית קוראים לפלח השוק הזה: 'קליפת נוגה'.

עד כאן שאלות?

•

אם מה שהבנת ממני זה שלא לגעת בעולם הזה, לא הבנת כלום.

למה, אתה מלאך? חי בסרט.

רק  זו  הכל  הזה,  בעולם  להשתמש  מפסיק  לא  אתה  אדם  בן  בתור 
שאלה של כוונה, איפה הראש שלך נמצא.

ומכיוון שאתה יהודי, חלק א־לוה ממעל ממש, האחריות על המון 
זה  אתה  החסונות,  כתפיך  על  נופלת  הזה  לעולם  דברים שקשורים 

שתקבע מה יהיה הסוף איתם.

•

בוא נחזור אליי.

לא ביקשתי חנינה, היא רק תזיק לי. מששת ימי בראשית אני מחכה 
להצטרף  יכול  להיות  סוף  וסוף  איתך  להיפגש  לזכות  הזה,  לרגע 

באופן פעיל לצד של הקדושה.

אבל איך שראיתי את העיניים שלך קלטתי שאתה עלול לפשל, לזרוק 
אותי לקליפות. ברגע הזה חדלתי הכל והתחננתי על נפשי.

זהו, אחרי הנאום הזה אפשר להמשיך מאיפה שעצרנו. תברך בכוונה 
'בורא פרי העץ'

ותן ביס

בתפוח.

פּוֹיקֶהפןיק
אורי צוקר, ישיבת לב חדש, שילהבלי פישולים, בבקשה!

כשהלב מתחדש
ישיבה תיכונית-תורנית לב חדש בשילה מתרחבת

 ישיבה חצי פנימייתית
לא מוותרים על הבית

Д

 לימודים לבגרות מלאה
עם מורים מהשורה 

הראשונה

Д

 צוות שרואה אותך
ומוביל אותך להצלחה

Д

 לימוד גמרא ואמונה
ברמה גבוהה מתוך 

דיבוק חברים

Д

 שותפות התלמידים
 בהובלת תהליכים - 

"לב העניינים"

Д

 אופציה לפנימיה מלאה!
חדש!

Д

 עבודת ה'
במרכז היום

Д

 אווירה משפחתית
ויחס אישי וחם

Д

 שלישי | ב' שבט | 24.1 
חמישי | י״א שבט | 2.2

 רביעי | י"א טבת | 4.1 
רביעי | י״ח טבת | 11.1

ימי היכרות וראיונות לתלמידים ערבי היכרות להורים

mazkirutlev@timora.org.il | 054-3204303 :לפרטים והרשמה 
הרב משה פליקס, ראש הישיבה: 052-8119971

הלב שלנו פתוח לקראתך
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למה, אתה מלאך? חי בסרט.

רק  זו  הכל  הזה,  בעולם  להשתמש  מפסיק  לא  אתה  אדם  בן  בתור 
שאלה של כוונה, איפה הראש שלך נמצא.

ומכיוון שאתה יהודי, חלק א־לוה ממעל ממש, האחריות על המון 
זה  אתה  החסונות,  כתפיך  על  נופלת  הזה  לעולם  דברים שקשורים 

שתקבע מה יהיה הסוף איתם.

•

בוא נחזור אליי.

לא ביקשתי חנינה, היא רק תזיק לי. מששת ימי בראשית אני מחכה 
להצטרף  יכול  להיות  סוף  וסוף  איתך  להיפגש  לזכות  הזה,  לרגע 

באופן פעיל לצד של הקדושה.

אבל איך שראיתי את העיניים שלך קלטתי שאתה עלול לפשל, לזרוק 
אותי לקליפות. ברגע הזה חדלתי הכל והתחננתי על נפשי.

זהו, אחרי הנאום הזה אפשר להמשיך מאיפה שעצרנו. תברך בכוונה 
'בורא פרי העץ'

ותן ביס

בתפוח.

פּוֹיקֶהפןיק
אורי צוקר, ישיבת לב חדש, שילהבלי פישולים, בבקשה!

תנועת אריאל גאה להציג:

לפרטים והצטרפות הכנסו לאתר:

tariel.co.il  

 כרטיס חברות שייתן לילדכם 
  יותר ערכים, חוויות, הטבות

וכל מה שטוב באריאל.

לבחירתכם שני מסלולים:

אריאלי פל  ס
 3 מסעות   מחנה קיץ    חברות מלאה בהנחה

 מנוי חינם למגזין נפלאות   כרטיס הנחות

אריאלי בסיסי
  חברות שנתית מלאה     מסעות בתשלום  מסובסד

 10% הנחה על כל הפעילות

ב"ה 

להרשמה לימי הראיונות
סירקו את הברקוד או  צרו קשר עם משרדי הישיבה:

mazkirut@ybamb.co.il  |  02-9975846
w w w . y b a m b . c o . i l

יום שני, א' שבט, 23.1
יום שני, ח' שבט, 30.1

יום שני, כ"ב שבט, 13.2

 ימי היכרות
וראיונות אישיים
יתקיימו בישיבה, בתאריכים:

להגיע רחוקלהגיע רחוקללמוד קרובללמוד קרוב

למתאימים בלבדהמסלול התורני סביבתי

תלמיד כיתה ח׳!

שתפגוש את עצמך מחדש...

יום שלישי, י"ז טבת, 10.1 | בשעה 20:00 | בישיבה

יב״ע מטה בנימין מזמינה אתכם הורים ובנים

הגיע הזמן

בתוכנית:
הצגת יעדים חינוכיים, לימודיים וחברתיים

מסלולי הלימוד בישיבה

מטה בנימיןישיבת בני עקיבא

לערב היכרות

052-3066920 לפרטים נוספים: מאיר 



שמונה נסיכי אדם, וכמו שכתוב במיכה 
"אשור כי יבא בארצנו וכו' והקמונו עליו 

שבעה רועים ושמנה נסיכי אדם" ]מיכה ה, ד[  
]תורה אור פרשת מקץ, ד"ה וזהו עניין נר מצוה[ 

עלינו  "והקמונו  מיכה:  בספר  הכתוב  את  מבארים  סוכה  במסכת  בגמרא 
נסיכי אדם", ומבארים כי שבעת הרועים הם: דוד,  שבעה רועים ושמונה 
אדם, שת, מתושלח, אברהם, יעקב ומשה, ושמונה נסיכי האדם הם: ישי, 

שאול, שמואל, עמוס, צפניה, צדקיה, משיח ואליהו. 

הרועים  שבעת  של  הרשימה  הצאן.  של  לפרנסה  שדואגים  מי  הם  רועים 
הנזכרת בגמרא היא של מנהיגים שמוליכים את העם ומעניקים לו פרנסה 
רוחנית לכל הדורות, דמויות הנצח של עם ישראל. כל אחד מן המנהיגים 
הללו לא היה רק מנהיג בתקופתו, אלא גם דאג להוריש תכונה כלשהי לעם 
ישראל, שממשיכה להשפיע בכל הדורות. לעומתם, נסיכי האדם הם אנשים 
וגם את  גם את המשיח  יש  הזו  ומעניין שברשימה  ולא מנהיגים,  פרטיים 
אליהו, וההשפעה שלהם היא לא של עשייה אלא של הוויה. הרועה הוא מי 
שמלמד ומשפיע על אחרים, ונותן להם מעצמו ואת עצמו, אך ההשפעה של 
הנסיך היא מעצם קיומו, והיא לא נעשית דרך נתינה אלא דרך עצם ההוויה.  

הרועים הם אלה שפועלים בתוך המציאות, והם כל הזמן נותנים ומשפיעים 
את התורה שלהם. לעומת זאת, נסיכי אדם הם אלה שנמצאים בעצמם, ולא 
מבקשים לתת איזה דבר. ההשפעה של הרועים נעשית בדרך מכוונת של 
עשייה מכוונת, ואילו נסיך האדם אינו עושה שום דבר כדי להשפיע אלא 
משפיע מכוח קיומו, ומכוחו נוצרים דברים במציאות. הוא פועל בלי לפעול, 
אלא רק מכוח הווייתו. המשיח שייך לנסיכי האדם, כנראה מפני שגם הוא 
אינו עושה שום דבר כדי לייצר את המציאות, וההשפעה שלו באה מכוח 

ההוויה שלו, ולאו דווקא מכוח העשייה שלו.  

רועים ונסיכים בהיסטוריה
דורם  גדולי  שכל  כאלה  לאנשים  דוגמאות  לנו  יש  היהודית  בהיסטוריה 
העריצו אותם. היו שני אדמו"רים חסידיים בני אותו דור, ה"צמח צדק" נכדו 
של בעל התניא, והאדמו"ר מרוז'ין, שהיו מיודדים מאוד זה עם זה. הצמח 
צדק היה אחד ממלמדי התורה הגדולים, הוא היה מעיין של תורה, וחוץ 

מהכתבים שלו בהלכה, יש לנו יותר מ-20 כרכים בחסידות שכתב. ליקוטי 
תורתו של האדמו"ר מרוז'ין הם, לעומת זאת, חוברות דקות, אך בני דורו 
אמרו עליו שבחים יוצאים מן הכלל, והעריצו אותו כדמות של אדם מושלם, 
ויחד עם זה הוא לא היה מלמד הרבה ואומר הרבה, וההשפעה שלו היתה 

השפעה בדרך מקיף, בעצם נוכחותו. 

דוגמה נוספת המצביעה על כך שהיחס הזה מסובך יותר משאפשר לחשוב 
היא מתלמידי המגיד ממזריטש. אחד התלמידים של המגיד ממזריטש הוא 
פנימיות  של  תורה  ביסודה  היא  תורתו  כל  בחינות  ומהרבה  התניא,  בעל 
זושא  רבי  גם  והדעת.  השכל  העמקת  ההבנה,  את  המדגישה  והפנמה, 
למד  לא  מעולם  שהוא  עליו  אמרו  אבל  המגיד,  מתלמידי  היה  מאניפולי 
תורה ממש אצל המגיד ממזריטש, מפני שמיד ברגע שהמגיד היה מתחיל 
לומר תורה ומצטט פסוק: "וידבר..." הוא היה שומע "וידבר" והיה מתחיל 
כך  החוצה,  אותו  מוציאים  שהיו  עד  וידבר"  "וידבר  ולצעוק  להתלהב 
שיצא שמעולם לא שמע יותר מאשר את המילה הראשונה. אבל היחס בין 
המהויות הללו של הרועה ושל הנסיך הוא לא כל כך פשוט, ושני העולמות 
עומדים זה ליד זה. כשכתב בעל התניא את הספר שלו ביקש הסכמות לספר 
והוא פנה לרבי זושא מאניפולי שיכתוב הסכמה על הספר שלו, ובאמת היא 
נמצאת בספרי התניא, והשאלה הזו של היחס בין הרועים לבין הנסיכים, בין 
המורים הגדולים לבין האצילים – היא שאלה אמיתית, ולא פשוט למצוא 

קו הכרעה קבוע ביניהם.  

פנימי ומקיף
שהם  אלה  של  המהויות  בין  היא  אדם  נסיכי  לבין  הרועים  בין  החלוקה 
מנהיגים, לבין המהויות של אלה שאינם מנהיגים וכוחם הוא מעצם הווייתם. 
החלוקה נועדה לא רק להבחין בין סוגי אישים, אלא גם להגדיר לאדם מהי 
השפעה פנימית כנגד השפעה מקיפה. אני לא פוגש לא את הרועים ולא את 
נסיכי האדם ברחוב, אבל אם אני שואל את עצמי איזה מדריך אני מחפש, 
אני צריך להבחין בין מי שיש לו השפעה פנימית, הוראה של תוכן ושל מסר, 

כנגד מי שמעביר אליי השפעה מקיפה, הקשר, אווירה וריח של קדושה. 

הרועים:  של  להשפעה  ביחס  האדם  נסיכי  של  בהשפעה  מעלות  כמה  יש 
ראשית, ההשפעה הפנימית תלויה ביכולת הקליטה של מי שמשפיעים אליו, 
ולכן היא מוגבלת בהתאם לכלי התפיסה של המקבל. השפעה מקיפה אינה 
מתייחסת לתוכן אלא להקשר החיצוני, ולכן גם לא תלויה בהבנה ובקליטה, 
ביחס למלחמה  הוא  נוסף  יתרון  זו בכלי המקבל.  ואינה מוגבלת מבחינה 
לעבור  עלול  הזה  והתוכן  ומסוים,  מוגדר  תוכן  מעביר  הרועה  הרע:  כנגד 
בעצם  יוצר  אדם  נסיך  זאת,  לעומת  לגמרי.  מדויק  אינו  המסר  אם  עיוות 
ניתנים בשליטה של הרע,  ואווירה של קדושה, והללו לא  הווייתו סביבה 

מפני שאין איזה תוכן מוגדר ומסוים שהרע יכול לעוותו ולשנותו. 

להארה של מקיף - אין התייחסות אל המקבל, והיא פועלת על הגדול ביותר 
זו הארה שאין לה חוקיות,  כמו שהיא פועלת על הקטן ביותר, ובמהותה 
היא  ולכן  אותה,  להביא  כדי  צעדים  של  מוגדר  במספר  מותנית  שאיננה 
ולא כדבר שזקוק לתיווך כדי להעביר  פועלת מצד עצמה כהוויה עצמית 

אותו הלאה. 

בעוד  ישראל,  עם  את  מלמדים  הם   - פנימית  היא  הרועים  של  ההשפעה 
נסיכי האדם  חיצונית, אבל המעלה של  היא  נסיכי האדם  שההשפעה של 
אינה פחותה מפני שהיא חיצונית. נסיכי האדם עשויים להיות נשמות גבוהות 
שאינן יכולות להשפיע השפעה פנימית, דווקא מפני שהן חיות בעולם עליון 
שנשמות  בעוד  החיצוני,  הצד  את  אלא  מתוכו  להעביר  אפשר  שאי  יותר, 

עולם  משקפות  הרועים 
להעביר  שאפשר  תחתון, 

את מהותו הפנימית. 

הִתְבּוֹנְנוּת
הפרשה החסידית עם הרב עדין אבן ישראל

 רועים או נסיכים

12    קרוב אליך

 בעריכת אוריאל סגל
הקטעים באדיבות ישיבת 
 תקוע ומרכז שטיינזלץ
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ים אוֹרוֹת הַקֹּדֶשׁ  מִי יַרְאֶה לָנוּ אֵיךְ חַיִּ
ה וְהַתּוֹרָה חִיָּ  הַתְּ

ם לְמַעַן  לָּ כֻּ ים שֶׁ לָלִיִּ ים כְּ וּמִי יָאִיר לָנוּ חַיִּ
ה  הָאֻמָּ

תָחִים  עָה פְּ יִת עִם אַרְבָּ  לְמִי יֵשׁ עוֹד בַּ
ישׁוּ  גְזָרִים וְיַרְגִּ ל הַמִּ נְסוּ אֵלָיו כָּ כָּ יִּ דֵי שֶׁ כְּ

הֲכִי נָעִים

נִים ם יְשֵׁ לָּ כֻּ עוֹת שֶׁ ָ שּׁ  מִי יַעֲנֶה לָנוּ בַּ
יק  ב פּוֹעֵם צָרִיךְ לְהַסְפִּ הַלֵּ ל זְמַן שֶׁ י כָּ כִּ

 לַעֲשׂוֹת עוֹד טוֹב
אֵלָה, לְהִתְיַחֵס לְעוֹד  יב עַל עוֹד שְׁ לְהָשִׁ

חָה פָּ ים לְלאֹ מִשְׁ  מְצוּקָה, לְאָרֵחַ אֲנָשִׁ
יעַ  נֵי עֲקִיבָא וּלְהַצְבִּ וְעִידַת בְּ בֶת בִּ ה לְגֵר וְגֵרָה, לָשֶׁ לְהַעֲמִיד חֻפָּ

כָל מְלִיאָה בְּ

מַיְמָה ָ ב אַרְצָה וְראֹשׁוֹ הַשּׁ ם מֻצַּ  מִי יִבְנֶה לָנוּ סֻלָּ
ה עֲשֶׂ מַּ עַ בַּ  יַחֲלםֹ אֶת הֶחָזוֹן וִיבַצֵּ

 יְקָרֵב רְחוֹקִים לְתוֹרָה וּמִצְווֹת
פוּצוֹת ל הַתְּ חִים מִכָּ ץ נִדָּ וִיקַבֵּ

 אֵצֶל מִי נִלְמַד עַיִן טוֹבָה וַעֲנָוָה
יִת בּוֹן הַבַּ אוֹת עַל חֶשְׁ ימוֹת לאֹ בָּ שִׂ ל הַמְּ כָּ  שֶׁ

פְנִים קוֹת אוֹתוֹ מִבִּ א מְחַזְּ  אֶלָּ
יוֹלוֹגִיִים  רוּכָה וּמֵאוֹת נְכָדִים וְנִינִים בִּ חָה בְּ פָּ ל מִשְׁ לְגַדֵּ

צִים וּמְאֻמָּ

שׁ לָּ שֻׁ תֵק הַחוּט הַמְּ לּאֹ יִנָּ ק וְיִדְאַג שֶׁ  מִי יְחַזֵּ

ת  רָשַׁ ד שׁוּב אֶת פָּ יַחֲזרֹ עַל עוֹד סֻגְיָה וִילַמֵּ
 הָעֲקֵידָה

כָל הֲוָיָתָהּ עָצְמָתָהּ  ה 'הִנְנִי' בְּ לָּ לִחְיוֹת אֶת הַמִּ
וְחַיּוּתָהּ

אֵלּוּ חִבּוּרִים ר כָּ  וּמִי יַצְלִיחַ לְחַבֵּ
ים  בְרֵי אֱלקִֹים חַיִּ וְיַרְאֶה לָנוּ אֵיךְ אֵלּוּ וָאֵלּוּ דִּ

לוֹם אוֹהֲבִים ָ וְהָאֱמֶת וְהַשּׁ

א  כִסֵּ רָכָה בְּ תּוֹדָה הָרַב, תּוֹדָה אֵינְסוֹף עַל הַבְּ
ה לָּ  כַּ

 אֲחֹתֵנוּ, אַתְּ הֲיִי לְאַלְפֵי רְבָבָה
ה חֻפָּ ית בַּ רָכָה הָאִישִׁ  וְעַל הַבְּ

מָה הִתְקַיְּ יק שֶׁ ת צַדִּ רְכַּ  בִּ
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להביט פנימה

אם  גם  לסמן מטרה,  מעֵבר,  להביט  היכולת  את  רחל  מגלה  במותה  וגם  בחייה 

ליום  בסבלנות  ולחכות  הגדולות  המשאלות  את  בצד  ממנה להניח  דורש  זה 

שיתגשמו. 

ודווקא אותה, מפנה מקום למען  יעקב, שביקש אותה  הזוגיות עם  החלום על 

וסיפקה פתרון.  הייתה שם בשבילה  היא  אחותה, שלא תיכלם, שלא תתבייש. 

בהמשך הגיע גם היום שלה.

השאיפה להיטמן במערת המכפלה ביחד עם גדולי האומה נדחקת על ידי הצורך 

להישאר דווקא באמצע הדרך למען הבנים. הם יבואו בעוד כמה דורות, חלשים 

וגולים, וירצו את אמא לצידם. 

אז במקום לנוח בשלום על משכבה לצד בעלה הצדיק בחלקת המכפלה, היא 

נשארת באמצע שום מקום, בשבילם. לא רק נסיבות פטירתה הפתאומית גרמו 

לקבורתה על אם הדרך. הכול קרה בדיוק מכוון, בהתאם לכמיהה הפנימית שלה 

להיות שם למענם. במסירות של אמא נצחית היא יוצאת מגדרה ומקברה, בוכה 

ומבקשת רחמים. 

לא  גם  הצליחו.  לא  שאחרים  במקום  מצליחה  היא  משתלם.  המאמץ  לבסוף, 

ישראל  אני מחזיר את  "בשבילך רחל   – יש שכר לפעולתה  האבות הקדושים. 

למקומן". 

רחל לא מתמקדת בכאן ועכשיו, המבט והיעד רחוקים יותר, גבוהים הרבה יותר. 

מעצמה,  יוצאת  היא  הכללית.  התמונה  למען  אישי  מחיר  לשלם  מוכנה  היא 

מרגישה את השני ופועלת למענו. רחל לא מרגישה החמצה או תסכול. היא לא 

מתקרבנת. רחל שלמה בבחירותיה. 

הרצון הפנימי העמוק ביותר שלה הוא להעניק, להתגייס למען אחותה וילדיה, 

בהתמסרות ללא גבולות. היא לוקחת נשימה עמוקה. יודעת שהטוב יגיע. אמא 

לכאן  מעבר  לראות  יכולה  את  גם   - בנותיה  לנו,  ומסמנת  לבניה,  מחכה  רחל 

ועכשיו. ייתכן שגם את מחכה. ייתכן שאת חיה במציאות מאתגרת. 

רחל שולחת לך נשימה ואורך רוח. הטוב בדרכו אלייך.

סבלנית. ותרנית.  

לוקחת נשימה עמוקה. 

רואה רחוק, חושבת הלאה. 

כולם רצים והיא - ממתינה. 

ממתינה לחתנה - שהוברח, 

ממתינה לרחמה - שייפתח, 

ממתינה לתחיית המתים 

מאז פטירתה כה מוקדם. 

ממתינה על אם הדרך לבניה, 

שישובו לגבולם. 

כמה עוצמה פנימית יש בך-בי 

להכיל, להבליג, לוותר, לקבל 

לראות מעבר... 

את התמונה הגדולה והשלמה, 

לפעול למען הכלל, לטובת המשפחה. 

מתוך היומן השנתי 

בהגשת ברכה שילת ומדרשת מעיינותיך
נשות התנ"ך נשזרות בחיי

ת
טב

על רחל אימנו:

ים רוֹאָה לְמֶרְחַקִּ
בעקבות רחל

תאומתה הצעירה של לאה.

הייתה רועת צאן.

נפגשה עם יעקב בהיותה בת 15, והם נישאו 

שבע שנים אחר כך, כשהייתה בת 22.

ילדה את יוסף בנה שבע שנים לאחר חתונתה. 

נפטרה בעת לידת בנימין, בגיל 36.

טמונה בדרך בית לחם.

מוזכרת בחומש בראשית.

14    קרוב אליך

במלאות 14 שנים 

לנפילתו במבצע ״עופרת יצוקה״ של בננו

רס"ן דגן משה ורטמן הי"ד
              תלמיד ישיבת הר המור

 

"... בכל לבבך
        ובכל נפשך 

          ובכל מאדך..."

דוברים
 • דברים לזכרו של הרב מרדכי שטרנברג זצ"ל

•  מפקדים וחברים על דגן הי"ד
 • הרב אלי בזק ר"מ בישיבות מצפה רמון והר המור

• הרב מאיר נאמן ר"מ בישיבת שבי חברון 
• פרופ' אלי ורטמן אביו של דגן הי"ד - ׳הבסיס המוחי לחיי רצון׳

בבניין ירושלים ננוחם משפחת ורטמן  

יום שלישי  |  י׳ בטבת תשפ״ג )3.1.23(  |  16:00
)התכנסות בשעה 15:45(

בחלקת הקבר בהר הרצל ירושלים עיר קדשנו תובב"א
לאחר האזכרה -

 17:00  התכנסות באולם בית ההארחה 
             רח' הפסגה 8 בית  וגן.

17:15  תפילת ערבית וכיבוד לסיום הצום.

18:00 - 21:00 "יחְַיוּּ דָגןָ..." )הושע יד, ח(
ערב התעוררות וצמיחה בנתיב דגן הי"ד

 נושא  הערב: "תורה, דעת, רצון"

תתקיים האזכרה

 הערב יועבר 
 בערוץ היוטיוב 
של קוראים נבון
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 חיים
 של

שליחות
מחיים יהודים מחתרתיים באתיופיה, עברה בתיה

שמואלי מסע מטלטל אל ארץ הקודש, רק כדי 
לעזוב הכל, לגלות את עצמה מחדש ולבחור

 בחיים של שליחות יהודית. החל מכפר הנוער
ימין אורד, שנתיים בקהילה היהודית בדרום 

אפריקה וכעת בשמירה על החקלאות
היהודית במסגרת 'השומר החדש'

הדס צורי
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ב
את  שמואלי  בתיה  הבינה  לא  באתיופיה,  ילדותה 
ההנהגות המסתוריות של בית הוריה. "הילדות שלי 
מאוד  ילדה  "הייתי  מתארת.  היא  שמחה",  הייתה 
שונה".  שאני  ידעתי  תמיד  אבל  וחברותית,  פעילה 
ולכן  היהודים  כלפי  קשה  רדיפה  הייתה  באתיופיה 
רוב היהודים גרו בהרים והתרחקו מהערים הגדולות. 
"הייתה למקומיים אמונה שליהודים יש כוחות מאגיים שבעזרתם הם 
הורגים בני אדם", היא מסבירה, "ולכן מי שעבר לגור בעיר כמונו 
- כ-75 משפחות יהודיות - היה צריך להסתיר היטב את יהדותו. אף 
אחד לא ידע שאנחנו יהודים. היינו יהודים בסתר. למשל, אבא לא 
הרשה לנו להישאר אחרי הלימודים בבית הספר והיינו חייבים לחזור 
הביתה, כי הנוצרים המקומיים היו עושים פעילות מיסיונרית ושרים 
כל מיני מזמורים. החברות שלי לא היו מצליחות להבין למה אסור 
לי להישאר וגם אני לא ידעתי להסביר את זה. בית הוריי היה בית 
שתמיד אירח המון אנשים, אבל היו גם המון חוקים ללא הסבר. לא 
שאלתי שאלות כי בתרבות האתיופית עושים מה שאבא אומר, בלי 

לשאול שאלות". 

החיים שלה השתנו ברגע כאשר לילה אחד דפקו על דלת ביתם שניים 
מאנשי הסוכנות היהודית. "אבא כבר היה בן 80. באמצע הלילה הגיעו 
שני אנשים, משום מקום. תביני, באתיופיה אין חיי לילה ויש אמרה 
אתיופית שאומרת "מי מסתובב בלילה? רק כלבים, גנבים וצבוע", 
היא צוחקת. "כשבן אדם מסתובב בלילה, זה בדרך כלל עניין שלילי. 
הדפיקה הזו בדלת לא הייתה עבורנו סימן טוב. אבא קפץ מרוב בהלה 
וסימן לאמא להחביא את הילדים. הוא פתח את הדלת, כולנו הצצנו 
מהחדרים וכמה שניות אחר כך ראינו את אבא צונח על הרצפה. זה 
הודיה  והתחיל למלמל תפילות  הידיים  הוא פתח את  היה מבהיל! 

לבורא עולם על הבשורה שהביאו שני האנשים האלה". 

שעלו  האתיופית,  העדה  בני  ישראלים  היו  היהודית  הסוכנות  אנשי 
לישראל בשנות השמונים. "הם בישרו לנו שהדרך לירושלים פתוחה 
עבורנו ושעלינו להגיע לאדיס אבבה כדי לטוס לישראל". את ההכנות 
למכור את הבית  עליהם  היה  כמובן.  לארץ הם עשו בסתר  לעלייה 
בחשאי. את השדות שבהם גידלו תירס, תפוחי אדמה ופלפלים הם 
נטשו. "כעבור כמה ימים הגיע אלינו השכן הגוי ואמר: 'הזמנתי לכם 
מונית, אתם חייבים לברוח'. שאלנו מה קרה והוא אמר שהסוד שלנו 
התגלה: 'יודעים שאתם יהודים ומאשימים אתכם במוות של אנשים 

מהשכונה. הם חושבים שעשיתם להם עין 
הרע והרגתם אותם'. ברחנו מהמקום שבו 
מהשכנים  להיפרד  מבלי  וגדלנו  נולדנו 

והחברים". 

ארצה  הגיעו  הם  רבות  טלטלות  לאחר 
"מהרגע  פתוחות.  בזרועות  והתקבלו 
פגשתי  אחת-עשרה,  בגיל  לארץ  שהגעתי 
מתארת.  היא  חסדים!",  הרבה  כך  כל 
"אנשים נפלאים ליוו אותי, מורות, מורות 
השירות  אחרי  גם  ומדריכים.  חיילות 
בה  שהיינו  צומת  בכל  לנו.  עזרו  הצבאי 
מסתדרים  שאנחנו  שווידאו  אנשים  היו 
מהוריה  למדה  היא  כנפיים".  ופורשים 
טובה,  בעין  המציאות  על  תמיד  להסתכל 
לא  שלי  "ההורים  להתלונן.  ולא  להודות 
מדינת  על  רעה  אחת  מילה  מעולם  דיברו 
אבא  קל.  להם  היה  שלא  למרות  ישראל, 
היה בן 80 כשהגיע לארץ והתעקש לעבוד 
עד יומו האחרון. אמא כיום כבר בת 73, כל 
חייה עבדה ועדיין עובדת בניקיון אבל הם 

היו תמיד מלאי הכרת תודה". 

 18 בגיל  כשהייתה  נפטר  בתיה  של  אביה 
ואת  אותה  לפרנס  כדי  עבדה קשה  ואימה 

אחיה. "כשהגעתי לאוניברסיטה לא היה לי כסף. התביישתי לבקש 
מאמא כי כבר הייתי אחרי צבא ולא רציתי להיות עליה לעול. באותם 
סטודנטים  לראיין  מסיאטל  מבוגרת  יהודיה  אישה  הגיעה  ימים 
אתיופים, היא ביקשה לעזור לנו במלגת קיום. זה מאוד הפתיע אותי 
כי חייתי תקופה לא קצרה על  והייתי ממש צריכה את העזרה הזו, 
לחם פרוס עם מטבוחה וחומוס והתביישתי לבקש עזרה. היא אמרה 
לי 'אני לא אישה עשירה אבל אני יכולה לשלוח לך כל חודש 100 

דולר כדי שתצליחי בלימודים'". עבור בתיה התמיכה הזו הייתה כמו 
אוויר לנשימה ועזרה לה לסיים בכבוד את התואר הראשון. "המפגש 
יהודיה מחו"ל הוליד אצלי חלום שיום אחד  הזה עם התמיכה של 
כמו  לישראל,  מחוץ  שחיים  ליהודים  לעזור  כדי  לשליחות  אצא 
שהגברת מסיאטל עזרה לי וכמו שאנשי הסוכנות היהודית הגיעו עד 

למפתן דלתנו כדי להביא אותנו לכאן".

סוגרים מעגל של שליחות
על אף שעברו לא מעט שנים מאז אותו חלום, היא לא ויתרה עליו 
וילדיה  בעלה  בתיה,  שבו  חודשים  מספר  לפני  להגשמתו.  ופעלה 
משליחות בת שנתיים בדרום אפריקה מטעם הסוכנות היהודית. "זו 
הייתה סגירת מעגל מדהימה", היא מספרת בעיניים בורקות. "הגעתי 
חזרה לאפריקה, הפעם כשליחה של מדינת ישראל. הייתי השליחה 
על  גדולה  השפעה  לזה  והייתה  בקייפטאון  הראשונה  האתיופית 

הקהילה ועל היחס לישראל".

אבל עד להיותה במקום בו היא נמצאת היום, אישה שומרת תורה 
ומצוות, אם לשלושה ילדים, בעלת תואר שני במחשבת ישראל ובעלת 
וציונית איתנה, בתיה עברה דרך ארוכה. "כשהגענו  יהודית  תודעה 
לארץ, שיכנו אותנו באתר הקרוואנים פוריה שליד נווה עובד. אנחנו, 
הילדים, נשלחנו לבית הספר החקלאי בכדורי. השנה הראשונה זכורה 
לי כגן עדן: היו לנו שתי מורות ומדריכים מקסימים, וזו הייתה שנה 
שלמה של קייטנה: אולפן, טיולים בארץ, למדנו שירים ישראליים 
וכל היום כרכרו סביבנו. בתרבות האתיופית הילדים לא במרכז, הם 
המודרנית,  בישראל  ופתאום,  דבר.  בכל  ועוזרים  מהמשפחה  חלק 

היינו במרכז: בישלו לנו, כיבסו לנו, ניקו עבורנו. זה היה וואו". 

הקושי הגדול התחיל בשנה השנייה: "עברתי לכיתה רגילה וזו הייתה 
נחיתה קשה. לא היו לנו אפילו שמות פרטיים. הפכנו להיות 'הילדים 
 12 בגיל  לשבת  בשבילי  קשה  מאוד  חוויה  הייתה  זו  האתיופים'. 
בכיתה ללא חברים, כולם פחדו או צחקו ממני. פתאום הרגשתי את 
רוצה  קיבלתי החלטה שאני  הזו  השנה  בסוף  בעוצמה.  שלי  הזרוּת 
וכך  היהודית שלי  הזהות האתיופית  ולטשטש את  ישראלית  להיות 
רבים מחבריי לעדה. זה לא היה פשוט להורים שלנו", היא מציינת. 

השפה  את  דיברנו  לא  כבר  כי  אותנו,  מאבדים  שהם  הרגישו  "הם 
ולא התלבשנו בצניעות וכל ההנהגה הייתה של חוצפה והתנשאות. 
בבית  הורים  לאסיפות  אותם  הזמנתי  לא  שלי,  בהורים  התביישתי 
לאבא  גדול  מאוד  געגוע  היה  גם  תוכי  בתוך  שני  מצד  אבל  הספר, 
מענה  לתת  יכלו  תמיד  ולא  מופלאים  אנשים  באמת  שהם  ואמא, 

לצרכים שלי". 

מה הכוונה?
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"הוריי אנשים דתיים, שומרי שבת כמובן. אני למדתי בבית ספר לא דתי, 
ובשבתות כל המשפחות היו מגיעות לבקר את הילדים שלהם, עם סירים 
של אוכל וממתקים. לכן עבורי שבת היה היום הכי מאתגר בשבוע, הייתי 
צריכה לברוח לשדות רק כדי לא לפגוש את המקום הריק הזה. לא הבנתי 
איפה ההורים שלי ולמה הם לא יכולים לבוא לבקר בשבת. לא הבנו את 
הפערים האלה. השאיפה להשתלב בחברה ולהיות ישראלית הייתה הדבר 
הכי חשוב מבחינתי והיה בזה ניתוק מעצמי ומהשורשים שלי, מבית אבא 
ואמא. רצינו להראות לחברה הישראלית שאנחנו לא מסכנים ולא נזקקים 

ושיש לנו מה לתת ומה לתרום". 

בעלה  את  הכירה  גם  שם   ,13 בשייטת  ושירתה  לצבא  התגייסה  בתיה 
לעתיד, האמן הד שמואלי מעין הוד. אלא שדרכיהם נפרדו ונפגשו שוב 
לאחר ששניהם עברו, כל אחד בנפרד, תהליך של תשובה והתחזקות. יחד 

הם הקימו בית שומר מצוות.

מה גרם לך לחזור לשורשים? 

"ההתפכחות שלי הגיעה בשלב יותר מאוחר, אחרי הצבא. פתאום היה 
בי געגוע מאוד גדול לדור של ההורים וגם קצת בושה על איך שהתנהגנו 
העבודה  בסוג  רק  לא  שקופים,  אנשים  להיות  הפכו  הם  המבוגר.  לדור 
נסעה  היא  הצבא  אחרי  שלהם".  הילדים  ידי  על  גם  אלא  עבדו  שהם 
לארצות הברית. "גרתי שנה בארצות הברית אחרי הצבא, זו הייתה שנת 
אבל כי איבדתי את אבא שלי. הוא לא זכה לראות אותי חוזרת בתשובה. 
את המסע הזה עשיתי בשבילו: הלכתי הכי רחוק מהבית, בלי חברים, בלי 
משפחה, אבל זה היה גם מה שהחזיר אותי הביתה. הצלחתי לראות את 
הדברים באופן מאוד חד וצלול, בלי ציניות, בלי להוכיח שום דבר ובלי 
וגם  השבת  על  בעיקר  שאלות  שאלה  שלי  האלוקית  הנשמה  משחקים. 
היה הרבה בכי על הדור המבוגר, הגיבורים והגיבורות שעברו סבל. שם 
קיבלתי החלטה שאני חוזרת למסורת, לשבת, ובונה חיים של משמעות". 

כשחזרה לארץ ונרשמה ללימודים, היא בחרה ללמוד תולדות עם ישראל, 
"כדי ללמוד את הסיפור הגדול של העם היהודי, לא רק את מה שקרה 
לנו בעדה, אלא מה עבר כל העם היהודי, כי בבית הספר בעיקר משננים 
חומר ולא מתחברים ברמה הרגשית והעמוקה של איך זה קשור אליי ומה 
אני עושה כדי לחזק את השורשים שלי". בתיה למדה תולדות עם ישראל 
והוראה לתואר ראשון ומחשבת ישראל לתואר שני באוניברסיטת חיפה. 
בסיום לימודיה הפכה למפקחת ועבדה עם נוער בסיכון בשכונות מצוקה. 

משפחת שמואלי מתגוררת ביישוב בו הד גדל - מושבת האמנים עין הוד 
שבכרמל, והם הורים לשני בנים ובת. הד הוא פסל, וליד הסטודיו שלו 
הם הקימו מתחם למטיילי שביל ישראל. "רצינו לסייע לאנשים שיוצאים 
לתור את הארץ, כי בעינינו זה מעשה עצום. כיום זה קיים בכל הארץ, 

אבל אז היינו בין הראשונים שעשו זאת ואירחנו המון מטיילים".

אורד,  ימין  הסמוך  הנוער  בכפר  בתיה  עבדה  שנים  אחת-עשרה  במשך 
החינוך  מפעלי  עבור  בישראל  כספים  לגיוס  התשתית  את  שם  והקימה 
בכפר. "אחרי תקופה ממושכת, הרגשתי שהגיע הזמן לצאת לשליחות 
בימין  עזבתי את העבודה  עליה.  ליהודים לעשות  לסייע  עליה חלמתי: 
ההוראה  תעודת  בגלל  היהודית".  הסוכנות  עם  תהליך  והתחלתי  אורד 
התעקשה  היא  אבל  בהוראה,  שליחה  שתהיה  רצתה  הסוכנות  שבידה 

וסיוע  קהילתית  עבודה  "זו שליחות של  קהילתית:  להיות שליחה 
היינו אמורים לצאת לשליחות בארצות הברית",  בעליה. בתחילה 
היא אומרת. "אבל אז הגיעה ההצעה לשליחות בקייפטאון - דרום 
הילדים  אותו,  משכה  לא  אמריקה  כי  מאוד  שמח  בעלי  אפריקה. 
התאכזבו ואני החלטתי שאני לא מתווכחת עם ההכוונה של ה'. זו 
גם הייתה סגירת מעגל מרגשת – אנשי הסוכנות באו לחלץ אותנו 
מאתיופיה שבאפריקה, וכיום אני חוזרת ליבשת הזו לסייע ליהודים 

כישראלית בת לעדה האתיופית". 

עכבה לטובה
ההתרגשות הייתה בשיאה וההכנות החלו. בתיה עזבה את העבודה, 
המשפחה התכוננה לנסיעה, אבל אז הגיעה מגפת הקורונה. "במאי 
20 היינו צריכים לנסוע לקייפטאון לחפיפה והיכרות עם הקהילה, 
אבל בשל התפשטות הקורונה הכל נסגר והשליחות נדחתה בשנה". 

בינתיים אימה של בתיה, אישה מעל גיל 70 אך פעילה ומלאת חיים, 
תהליך  אצלה  "החל  החברתי.  והריחוק  מהסגרים  לרעה  הושפעה 
הידרדרות", משחזרת בתיה. "מאישה מלאת חיות ושמחה שבחמש 
בבוקר כל יום קמה לעבודה, היא נכנסה לדכדוך שלא פגשנו אצלה 
קבוצה  שמתארגנת  וסיפרה  אלי  התקשרה  אמא  אחד  יום  מעולם. 
תקנות  הפעילה  לא  אתיופיה  באתיופיה.  שורשים  לטיול  שתצא 
רוצה  שהיא  אמרה  אמא  פעילים.  חולים  שם  זוהו  ולא  קורונה 

להצטרף לקבוצה". 

"חששנו מאוד", היא מודה, "אבל ראינו שהרעיון מעודד אותה. היא 
התעוררה לחיים". ואכן, האם טסה לטיול באתיופיה. "חודש לאחר 
מכן, כשהיינו כבר בתהליך מואץ לאישור ויזה לדרום אפריקה, אמא 
הודיעה לנו שהיא רוצה לחזור הביתה למרות שהקבוצה ממשיכה. 
"אני רוצה להיות אתכם", אמרה. אלא שבינתיים מדינת ישראל סגרה 
הביא  זה  הדברים  מטבע  באתיופיה".  נתקעה  השמיים ואמא  את 
פנינה  "פניתי לשרת הקליטה,  למתח עצום אצל המשפחה בארץ. 
תמנו-שאטה, ואמרתי לה שאמא תקועה באתיופיה, שהיא מבוגרת 
וחולת סכרת ונגמרו לה התרופות, וחייבים להחזיר אותה הביתה. 
שתקועים  מבוגרים  אנשים  של  מקרים   300 שיש  אמרה  השרה 
באתיופיה, וכיוון שעכשיו יש עליה משם, היא מפנה מקום לחולים 
מעל גיל 65. "אמא שלך עומדת בקריטריון. שתלך לעשות בדיקת 

קורונה ותעלה לטיסה". 

אמא של בתיה כבר עשתה מספר פעמים בדיקות קורונה לפני טיסה 
ונמצאה שלילית, אבל כל הטיסות בוטלו. כעת היא ניגשה לעשות 
עוד בדיקה, יום לפני הטיסה המיועדת, ולמרבה הצער היא נמצאה 
בתיה.  נזכרת  טוב",  לא  ונשמעה  חיובית. "אמא התקשרה שבורה 
"היא הלכה למלון לבדה וחבריה המשיכו לטייל. תוך כמה ימים כבר 
לא היה עם מי לדבר. אמא הייתה במצב קשה, לבדה באתיופיה. היא 
לא ענתה לטלפונים שלי. השתגעתי מדאגה. לא הרפיתי, התקשרתי 
שוב ושוב. באיזשהו שלב היא ענתה לי ואמרה: 'בת שלי, 
בבקשה עזבי אותי, תני לי רק לישון' וניתקה את השיחה. 
אני הייתי בעיצומן של ההכנות ליציאה לשליחות, ומרוב 
בקבוצת  בבכי  התחננתי  לתפקד.  הפסקתי  פשוט  דאגה 
ווטסאפ של האנשים התקועים באתיופיה, וביקשתי שילכו 

לעזור לאמא. לא ידעתי איפה היא ומה קורה איתה". 

לסיוע,  התארגנו  בשגרירות  עזרו:  בתיה  של  התחנונים 
ישראלים צעירים שנתקעו גם הם באתיופיה הצליחו לארגן 
תרופות ושלחו מישהו שילך לעזור לה בשכר, אחרי כמה 
שבועות שבהם הייתה במצב קשה ולא הסכימה להתפנות 
הודעות  התקבלו  הווטסאפ  "בקבוצת  החולים.  לבית 
הייתה  מהן  ואחת  מקורונה,  נפטרו  אנשים  שכמה  כך  על 
החברה הטובה של אמי שנסעה איתה לטיול. הם דנו שם 
על שליחת הגופות לארץ, ואני קראתי ולא ידעתי את נפשי 

מרוב דאגה". 

טלפנה  ומתח,  דאגה  של  שבועות  מספר  אחרי  אחד,  יום 
שוב בתיה לאימה, כהרגלה, אלא שהפעם אמא שלה ענתה. 
"היא אמרה לי 'בתיה, הקב"ה החליט להחזיר אותי'. לא 
הבנתי על מה היא מדברת, ואמא סיפרה שבלילה הרגישה 
אך  הזה.  בעולם  לא  אחר,  במקום  נמצאת  כבר  שהיא 
פתאום שמעה את סבא שלה ז"ל צועק 'אל תגעו בה! היא 

B
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ויכוח שבסופו הוחלט שהיא  לא צריכה לבוא!'. אמא סיפרה שהתנהל 
תחזור. ברגע הזה היא פקחה את העיניים. הקול שלה, שנעלם בעקבות 
הקורונה, חזר, והיא התחילה להרגיש טוב יותר. אמא אמרה לי 'עכשיו 
היא  לחיים'.  חזרתי  אותי.  שמחזירים  החליטו  לדאוג.  צריכה  לא  את 
הייתה בהודיה עצומה לה', ואמרה שהכל בזכות אבותיה שהתפללו עליה 

ובזכות שמירת השבת וההקפדה שלה על הכשרות בטיול". 

בינתיים, משפחת שמואלי קיבלה את הויזה המיוחלת ויצאה לשליחות. 
"זה היה קשה. יצאנו לשליחות בלי לפגוש אותה ולהיפרד ממנה. בדרך 
גם עצרנו לזמן קצר באתיופיה, ואלו היו רגעים קשים ומחזקים, כי ידענו 
שאנחנו  והרגשנו  התפללנו  התעופה  בשדה  במדינה.  נמצאת  שאמא 

נמצאים איתה ביחד". 

אמא של בתיה חזרה לאיתנה ב"ה, ולאחר כמה שבועות שבה הביתה. 
ומלאה  אופטימית  "היא 
בתיה.  אומרת  באמונה", 
שלה  והאמונה  ה'  "אהבת 
אומרת  היא  מאוד.  התחזקו 
למצות  שצריך  הזמן  כל 
גם  היא  אמא  החיים.  את 
אשת חסד גדולה: עד היום 
מתוך  בניקיון  עובדת  היא 
ובכל  שנים,  כבר  בחירה 
לעניים  כסף  שולחת  חודש 
כאדם  וחיה  באתיופיה 
הזמן  כל  אני  מאוד.  עשיר 
שתדביק  ממנה  מבקשת 
ובשמחה  בפשטות  אותי 
מלא  שלה  הבית  שלה. 
תמיד באנשים, היא מטפלת 
בשכונה  חולות  בנשים 
למי  מסייעת  הזמן  וכל 

שסביבה".

קהילה 
בטראומה

הגיעה  שמואלי  משפחת 
הקורונה,  בשיא  לקייפטאון 
היה  "זה  תשפ"א.  בניסן 
המוטציה  של  השיא  בזמן 
היא  אפריקאית",  הדרום 
היהודית  מספרת. "הקהילה 
בדרום אפריקה איבדה המון 
מהמגפה.  שנפטרו  אנשים 
לא היו שם חיסונים ופגשנו 
הם  בטראומה.  קהילה 
להם  ולקח  שבורים  היו 
להתאושש".  זמן  המון 
קהילה  על  מספרת  היא 
מאורגנת:  ומאוד  מופלאה 
"זו קהילה מאוד מסורתית. 
דתיים  שאינם  לאלה  גם 
כנסת  לבית  הקשר  חשוב 
קשר  להם  ויש  אורתודוקסי 
חזק לישראל. בגלל האובדן 
הקהילה  מחברי  רבים  של 
מהדבקות,  והפחד  במגפה 
אותם  להניע  קשה  לנו  היה 
צריכים  והיינו  למפגשים 
לייצר  כדי  יצירתיות  המון 

קשר". 

העדה  בת  בתיה  של  היותה 
רבות  סייע  האתיופית 
חברי  עם  הקשרים  ביצירת 
אני  "כאמור,  הקהילה. 

מאוד  וזה  בקייפטאון,  הראשונה  האתיופית  הישראלית  השליחה 
עם  גם  הסברה  עשיתי  הסברה.  בהמון  עסוקה  הייתי  אותם.  סיקרן 
הקהילות הלא-יהודיות שהזמינו אותי לספר את הסיפור של מדינת 
ישראל. עצם היותי יהודיה אתיופית ישראלית עשה השפעה עצומה 
וניפץ המון סטיגמות. הם צמאים לכל פיסת מידע על מדינת ישראל, 
והם רצו לשמוע את הסיפור האישי שלי, שבעיניי הוא לא רק סיפור 
אישי אלא סיפור על קיבוץ הגלויות של מדינת ישראל ושל ערבות 

הדדית".

איך הילדים התאקלמו בשליחות?

הגענו לשם בשיא התפשטות המגפה,  קל.  היה להם  לא  "בהתחלה 
לחזור  והתחילו  החיסונים  בזכות  מסכות  הורידו  כבר  כשבישראל 
את  החברתיות  ברשתות  וראו  אנגלית,  לדעת  בלי  באו  הם  לחיים. 
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"הוריי אנשים דתיים, שומרי שבת כמובן. אני למדתי בבית ספר לא דתי, 
ובשבתות כל המשפחות היו מגיעות לבקר את הילדים שלהם, עם סירים 
של אוכל וממתקים. לכן עבורי שבת היה היום הכי מאתגר בשבוע, הייתי 
צריכה לברוח לשדות רק כדי לא לפגוש את המקום הריק הזה. לא הבנתי 
איפה ההורים שלי ולמה הם לא יכולים לבוא לבקר בשבת. לא הבנו את 
הפערים האלה. השאיפה להשתלב בחברה ולהיות ישראלית הייתה הדבר 
הכי חשוב מבחינתי והיה בזה ניתוק מעצמי ומהשורשים שלי, מבית אבא 
ואמא. רצינו להראות לחברה הישראלית שאנחנו לא מסכנים ולא נזקקים 

ושיש לנו מה לתת ומה לתרום". 

בעלה  את  הכירה  גם  שם   ,13 בשייטת  ושירתה  לצבא  התגייסה  בתיה 
לעתיד, האמן הד שמואלי מעין הוד. אלא שדרכיהם נפרדו ונפגשו שוב 
לאחר ששניהם עברו, כל אחד בנפרד, תהליך של תשובה והתחזקות. יחד 

הם הקימו בית שומר מצוות.

מה גרם לך לחזור לשורשים? 

"ההתפכחות שלי הגיעה בשלב יותר מאוחר, אחרי הצבא. פתאום היה 
בי געגוע מאוד גדול לדור של ההורים וגם קצת בושה על איך שהתנהגנו 
העבודה  בסוג  רק  לא  שקופים,  אנשים  להיות  הפכו  הם  המבוגר.  לדור 
נסעה  היא  הצבא  אחרי  שלהם".  הילדים  ידי  על  גם  אלא  עבדו  שהם 
לארצות הברית. "גרתי שנה בארצות הברית אחרי הצבא, זו הייתה שנת 
אבל כי איבדתי את אבא שלי. הוא לא זכה לראות אותי חוזרת בתשובה. 
את המסע הזה עשיתי בשבילו: הלכתי הכי רחוק מהבית, בלי חברים, בלי 
משפחה, אבל זה היה גם מה שהחזיר אותי הביתה. הצלחתי לראות את 
הדברים באופן מאוד חד וצלול, בלי ציניות, בלי להוכיח שום דבר ובלי 
וגם  השבת  על  בעיקר  שאלות  שאלה  שלי  האלוקית  הנשמה  משחקים. 
היה הרבה בכי על הדור המבוגר, הגיבורים והגיבורות שעברו סבל. שם 
קיבלתי החלטה שאני חוזרת למסורת, לשבת, ובונה חיים של משמעות". 

כשחזרה לארץ ונרשמה ללימודים, היא בחרה ללמוד תולדות עם ישראל, 
"כדי ללמוד את הסיפור הגדול של העם היהודי, לא רק את מה שקרה 
לנו בעדה, אלא מה עבר כל העם היהודי, כי בבית הספר בעיקר משננים 
חומר ולא מתחברים ברמה הרגשית והעמוקה של איך זה קשור אליי ומה 
אני עושה כדי לחזק את השורשים שלי". בתיה למדה תולדות עם ישראל 
והוראה לתואר ראשון ומחשבת ישראל לתואר שני באוניברסיטת חיפה. 
בסיום לימודיה הפכה למפקחת ועבדה עם נוער בסיכון בשכונות מצוקה. 

משפחת שמואלי מתגוררת ביישוב בו הד גדל - מושבת האמנים עין הוד 
שבכרמל, והם הורים לשני בנים ובת. הד הוא פסל, וליד הסטודיו שלו 
הם הקימו מתחם למטיילי שביל ישראל. "רצינו לסייע לאנשים שיוצאים 
לתור את הארץ, כי בעינינו זה מעשה עצום. כיום זה קיים בכל הארץ, 

אבל אז היינו בין הראשונים שעשו זאת ואירחנו המון מטיילים".

אורד,  ימין  הסמוך  הנוער  בכפר  בתיה  עבדה  שנים  אחת-עשרה  במשך 
החינוך  מפעלי  עבור  בישראל  כספים  לגיוס  התשתית  את  שם  והקימה 
בכפר. "אחרי תקופה ממושכת, הרגשתי שהגיע הזמן לצאת לשליחות 
בימין  עזבתי את העבודה  עליה.  ליהודים לעשות  לסייע  עליה חלמתי: 
ההוראה  תעודת  בגלל  היהודית".  הסוכנות  עם  תהליך  והתחלתי  אורד 
התעקשה  היא  אבל  בהוראה,  שליחה  שתהיה  רצתה  הסוכנות  שבידה 

וסיוע  קהילתית  עבודה  "זו שליחות של  קהילתית:  להיות שליחה 
היינו אמורים לצאת לשליחות בארצות הברית",  בעליה. בתחילה 
היא אומרת. "אבל אז הגיעה ההצעה לשליחות בקייפטאון - דרום 
הילדים  אותו,  משכה  לא  אמריקה  כי  מאוד  שמח  בעלי  אפריקה. 
התאכזבו ואני החלטתי שאני לא מתווכחת עם ההכוונה של ה'. זו 
גם הייתה סגירת מעגל מרגשת – אנשי הסוכנות באו לחלץ אותנו 
מאתיופיה שבאפריקה, וכיום אני חוזרת ליבשת הזו לסייע ליהודים 

כישראלית בת לעדה האתיופית". 

עכבה לטובה
ההתרגשות הייתה בשיאה וההכנות החלו. בתיה עזבה את העבודה, 
המשפחה התכוננה לנסיעה, אבל אז הגיעה מגפת הקורונה. "במאי 
20 היינו צריכים לנסוע לקייפטאון לחפיפה והיכרות עם הקהילה, 
אבל בשל התפשטות הקורונה הכל נסגר והשליחות נדחתה בשנה". 

בינתיים אימה של בתיה, אישה מעל גיל 70 אך פעילה ומלאת חיים, 
תהליך  אצלה  "החל  החברתי.  והריחוק  מהסגרים  לרעה  הושפעה 
הידרדרות", משחזרת בתיה. "מאישה מלאת חיות ושמחה שבחמש 
בבוקר כל יום קמה לעבודה, היא נכנסה לדכדוך שלא פגשנו אצלה 
קבוצה  שמתארגנת  וסיפרה  אלי  התקשרה  אמא  אחד  יום  מעולם. 
תקנות  הפעילה  לא  אתיופיה  באתיופיה.  שורשים  לטיול  שתצא 
רוצה  שהיא  אמרה  אמא  פעילים.  חולים  שם  זוהו  ולא  קורונה 

להצטרף לקבוצה". 

"חששנו מאוד", היא מודה, "אבל ראינו שהרעיון מעודד אותה. היא 
התעוררה לחיים". ואכן, האם טסה לטיול באתיופיה. "חודש לאחר 
מכן, כשהיינו כבר בתהליך מואץ לאישור ויזה לדרום אפריקה, אמא 
הודיעה לנו שהיא רוצה לחזור הביתה למרות שהקבוצה ממשיכה. 
"אני רוצה להיות אתכם", אמרה. אלא שבינתיים מדינת ישראל סגרה 
הביא  זה  הדברים  מטבע  באתיופיה".  נתקעה  השמיים ואמא  את 
פנינה  "פניתי לשרת הקליטה,  למתח עצום אצל המשפחה בארץ. 
תמנו-שאטה, ואמרתי לה שאמא תקועה באתיופיה, שהיא מבוגרת 
וחולת סכרת ונגמרו לה התרופות, וחייבים להחזיר אותה הביתה. 
שתקועים  מבוגרים  אנשים  של  מקרים   300 שיש  אמרה  השרה 
באתיופיה, וכיוון שעכשיו יש עליה משם, היא מפנה מקום לחולים 
מעל גיל 65. "אמא שלך עומדת בקריטריון. שתלך לעשות בדיקת 

קורונה ותעלה לטיסה". 

אמא של בתיה כבר עשתה מספר פעמים בדיקות קורונה לפני טיסה 
ונמצאה שלילית, אבל כל הטיסות בוטלו. כעת היא ניגשה לעשות 
עוד בדיקה, יום לפני הטיסה המיועדת, ולמרבה הצער היא נמצאה 
בתיה.  נזכרת  טוב",  לא  ונשמעה  חיובית. "אמא התקשרה שבורה 
"היא הלכה למלון לבדה וחבריה המשיכו לטייל. תוך כמה ימים כבר 
לא היה עם מי לדבר. אמא הייתה במצב קשה, לבדה באתיופיה. היא 
לא ענתה לטלפונים שלי. השתגעתי מדאגה. לא הרפיתי, התקשרתי 
שוב ושוב. באיזשהו שלב היא ענתה לי ואמרה: 'בת שלי, 
בבקשה עזבי אותי, תני לי רק לישון' וניתקה את השיחה. 
אני הייתי בעיצומן של ההכנות ליציאה לשליחות, ומרוב 
בקבוצת  בבכי  התחננתי  לתפקד.  הפסקתי  פשוט  דאגה 
ווטסאפ של האנשים התקועים באתיופיה, וביקשתי שילכו 

לעזור לאמא. לא ידעתי איפה היא ומה קורה איתה". 

לסיוע,  התארגנו  בשגרירות  עזרו:  בתיה  של  התחנונים 
ישראלים צעירים שנתקעו גם הם באתיופיה הצליחו לארגן 
תרופות ושלחו מישהו שילך לעזור לה בשכר, אחרי כמה 
שבועות שבהם הייתה במצב קשה ולא הסכימה להתפנות 
הודעות  התקבלו  הווטסאפ  "בקבוצת  החולים.  לבית 
הייתה  מהן  ואחת  מקורונה,  נפטרו  אנשים  שכמה  כך  על 
החברה הטובה של אמי שנסעה איתה לטיול. הם דנו שם 
על שליחת הגופות לארץ, ואני קראתי ולא ידעתי את נפשי 

מרוב דאגה". 

טלפנה  ומתח,  דאגה  של  שבועות  מספר  אחרי  אחד,  יום 
שוב בתיה לאימה, כהרגלה, אלא שהפעם אמא שלה ענתה. 
"היא אמרה לי 'בתיה, הקב"ה החליט להחזיר אותי'. לא 
הבנתי על מה היא מדברת, ואמא סיפרה שבלילה הרגישה 
אך  הזה.  בעולם  לא  אחר,  במקום  נמצאת  כבר  שהיא 
פתאום שמעה את סבא שלה ז"ל צועק 'אל תגעו בה! היא 

B
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ויכוח שבסופו הוחלט שהיא  לא צריכה לבוא!'. אמא סיפרה שהתנהל 
תחזור. ברגע הזה היא פקחה את העיניים. הקול שלה, שנעלם בעקבות 
הקורונה, חזר, והיא התחילה להרגיש טוב יותר. אמא אמרה לי 'עכשיו 
היא  לחיים'.  חזרתי  אותי.  שמחזירים  החליטו  לדאוג.  צריכה  לא  את 
הייתה בהודיה עצומה לה', ואמרה שהכל בזכות אבותיה שהתפללו עליה 

ובזכות שמירת השבת וההקפדה שלה על הכשרות בטיול". 

בינתיים, משפחת שמואלי קיבלה את הויזה המיוחלת ויצאה לשליחות. 
"זה היה קשה. יצאנו לשליחות בלי לפגוש אותה ולהיפרד ממנה. בדרך 
גם עצרנו לזמן קצר באתיופיה, ואלו היו רגעים קשים ומחזקים, כי ידענו 
שאנחנו  והרגשנו  התפללנו  התעופה  בשדה  במדינה.  נמצאת  שאמא 

נמצאים איתה ביחד". 

אמא של בתיה חזרה לאיתנה ב"ה, ולאחר כמה שבועות שבה הביתה. 
ומלאה  אופטימית  "היא 
בתיה.  אומרת  באמונה", 
שלה  והאמונה  ה'  "אהבת 
אומרת  היא  מאוד.  התחזקו 
למצות  שצריך  הזמן  כל 
גם  היא  אמא  החיים.  את 
אשת חסד גדולה: עד היום 
מתוך  בניקיון  עובדת  היא 
ובכל  שנים,  כבר  בחירה 
לעניים  כסף  שולחת  חודש 
כאדם  וחיה  באתיופיה 
הזמן  כל  אני  מאוד.  עשיר 
שתדביק  ממנה  מבקשת 
ובשמחה  בפשטות  אותי 
מלא  שלה  הבית  שלה. 
תמיד באנשים, היא מטפלת 
בשכונה  חולות  בנשים 
למי  מסייעת  הזמן  וכל 

שסביבה".

קהילה 
בטראומה

הגיעה  שמואלי  משפחת 
הקורונה,  בשיא  לקייפטאון 
היה  "זה  תשפ"א.  בניסן 
המוטציה  של  השיא  בזמן 
היא  אפריקאית",  הדרום 
היהודית  מספרת. "הקהילה 
בדרום אפריקה איבדה המון 
מהמגפה.  שנפטרו  אנשים 
לא היו שם חיסונים ופגשנו 
הם  בטראומה.  קהילה 
להם  ולקח  שבורים  היו 
להתאושש".  זמן  המון 
קהילה  על  מספרת  היא 
מאורגנת:  ומאוד  מופלאה 
"זו קהילה מאוד מסורתית. 
דתיים  שאינם  לאלה  גם 
כנסת  לבית  הקשר  חשוב 
קשר  להם  ויש  אורתודוקסי 
חזק לישראל. בגלל האובדן 
הקהילה  מחברי  רבים  של 
מהדבקות,  והפחד  במגפה 
אותם  להניע  קשה  לנו  היה 
צריכים  והיינו  למפגשים 
לייצר  כדי  יצירתיות  המון 

קשר". 

העדה  בת  בתיה  של  היותה 
רבות  סייע  האתיופית 
חברי  עם  הקשרים  ביצירת 
אני  "כאמור,  הקהילה. 

מאוד  וזה  בקייפטאון,  הראשונה  האתיופית  הישראלית  השליחה 
עם  גם  הסברה  עשיתי  הסברה.  בהמון  עסוקה  הייתי  אותם.  סיקרן 
הקהילות הלא-יהודיות שהזמינו אותי לספר את הסיפור של מדינת 
ישראל. עצם היותי יהודיה אתיופית ישראלית עשה השפעה עצומה 
וניפץ המון סטיגמות. הם צמאים לכל פיסת מידע על מדינת ישראל, 
והם רצו לשמוע את הסיפור האישי שלי, שבעיניי הוא לא רק סיפור 
אישי אלא סיפור על קיבוץ הגלויות של מדינת ישראל ושל ערבות 

הדדית".

איך הילדים התאקלמו בשליחות?

הגענו לשם בשיא התפשטות המגפה,  קל.  היה להם  לא  "בהתחלה 
לחזור  והתחילו  החיסונים  בזכות  מסכות  הורידו  כבר  כשבישראל 
את  החברתיות  ברשתות  וראו  אנגלית,  לדעת  בלי  באו  הם  לחיים. 
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במשך  בבית.  סגורים  הם  בעוד  ומבלים  מטיילים  החברים שלהם 
מה  החיים!  את  לנו  'הרסתם  בבית:  צרחות  היו  חודשים  ארבעה 

עשיתם לנו? מה אנחנו עושים פה?' היה קשה מאוד". 

לזה  שקוראים  כפי  חנוכה'  'נס  התרחש  חודשים  ארבעה  אחרי 
בסוכנות היהודית: "הילדים התחילו לדבר באנגלית, הכל התחיל 
להיפתח מחדש והבית שלנו נהיה מקום מפגש לכל הנוער הדרום 
מבחינה  מאוד  בולטים  שלנו  "הילדים  צוחקת.  היא  אפריקאי", 

חברתית, הם התמזגו היטב בחברה ונהנו מאוד". 

היא מספרת שמבחינה מדינית, המציאות בדרום אפריקה מורכבת, 
כי אין יחסים טובים עם ישראל ברמה הממשלתית. "בניגוד לקהילה 
ממשלת  ישראל,  למדינת  ומחוברת  ציונית  מאוד  שהיא  היהודית, 
בישראל  צבאיים  מבצעים  ובזמן   ,BDS-ב תומכת  אפריקה  דרום 
במקומות  בעברית  לדבר  לא  פרופיל,  להנמיך  מאיתנו  ביקשו 
רוסיה-אוקראינה,  מלחמת  בתחילת  לכן  וכדומה.  ציבוריים 
הצעירים היהודיים הרגישו שהם יכולים לזקוף את הראש בגאווה 
על הפעילות הישראלית בסיוע לפליטים. זה חיזק מאוד את הזהות 

היהודית שלהם".

מה עם תופעת ההתבוללות?

"אין הרבה, זה נמצא בשוליים כי הקהילה שומרת על עצמה. הם 
הקימו מוסדות יהודיים כמעט לכל דבר: יש חינוך יהודי מגני ילדים 
נותנים  הם  החינוך,  למוסדות  לשלם  כסף  שאין  למי  תיכון.  ועד 
מלגה. יש להם גם מוסדות לצרכים מיוחדים, העצמה נשית, בית 
אבות וכו'. הם מאוד שומרים על עצמם". הקהילה היהודית בדרום 

אפריקה מונה כ-12,000 יהודים. 

בכל שבת שניה משפחת שמואלי בילו בקהילה אחרת, בקייפטאון 
וגם מחוצה לה, בקהילות קטנות ומבודדות. "היו גם קהילות שלא 
היה קל להיכנס אליהן, קהילות אורתודוקסיות אדוקות שבהן לא 
יהודים  יהודיה וחששו. הם לא פגשו אף פעם  היו בטוחים שאני 
מהעדה האתיופית, ולכן התעלמו מהמיילים והטלפונים שלי. אותן 
קהילות גם חששו שאפרק להם את הקהילה, כי חלק מהשליחות 
שלנו זה עידוד עליה, אם כי אנחנו פועלים בנושא בהמון עדינות 
לקבל  מהקהילות  חלק  של  הקושי  על  מספרת  כשהיא  ורגישות". 
אותה בשל מוצאה האתיופי, היא צוחקת. "למדתי לא לקחת שום 
דבר באופן אישי", היא אומרת. "באתי לשליחות עם המון הומור, 
ואני מבינה שזו לא אשמתם: זה תוצר של חינוך, של חוסר היכרות, 

ולא חלילה בגלל רוע".

לפני מספר חודשים המשפחה חזרה לארץ. "הפרידה הייתה קשה", 
נפלאים  הם  לאנשים:  התחברתי  כשעזבתי.  "בכיתי  מתארת.  היא 
ורוצים שלילדים שלהם תהיה זהות יהודית חזקה וחיבור לישראל. 
לנו  הייתה  לישראל.  ומחוברת  שורשית  קהילה  עם  לעבוד  זכינו 

חוויה מדהימה, השליחות העצימה אותנו ואת התודעה שלנו". 

לעובדה ולשומרה

שנינו  תקופה  "במשך  התאקלמות.  היא  גם  דרשה  לארץ  החזרה 
לפעילות  את הסטודיו שלו  בלהחזיר  עסוק  היה  בעלי  עבדנו.  לא 
ואני קיבלתי הרבה הצעות עבודה, חלקן מפתות מבחינת משכורת 
ויוקרה, אבל רציתי שתהיה לי מטרה אמיתית ותחושה שאני עושה 
משהו משמעותי למען עם ישראל. התפללתי על זה המון". במשך 
עבודה,  לראיונות  רבות  הצעות  אליה  הגיעו  חודשים  שלושה 
מספרת בתיה, "אבל הלב שלי לא התרגש מהן. אני מחוברת אלי 
הרגשתי  לא  כי  סירבתי,   – קורצות  הצעות  שהיו  ולמרות  פנימה, 

חיבור אמיתי". 

לא דאגת מהפרנסה?

"אני לא דאגתי, אבל הסביבה התחילה ללחוץ. אפילו הבן שלנו, 
בכיתה י"ב, היה מודאג", היא מחייכת. "הוא התחיל לעבוד בעצמו 
כי הוא ראה שאבא עובד בלהקים את הסטודיו שלו מחדש ואמא 
'מה  ושאל:  אלינו  פנה  הוא  הלב...  את  לה  שיזיז  למשהו  מחכה 
ואז  ומתלבטים,  בודקים  שאנחנו  אמרנו  לעשות?',  הולכים  אתם 
הוא התפרץ עלינו ואמר 'אני לא מבין! אתם מתנהגים כאילו אתם 
צעירים אחרי צבא... אתם הורים! אתם לא יכולים להתלבט ככה'. 
הילד  של  ומהמתיקות  מהחוצפה  מופתעים  זו  על  זה  הסתכלנו 
אמר  גם  הוא  משוחררים.  חיילים  כמו  מתנהגים  שהוריו  שסבור 
לנו שהוא ייתן לנו חלק מהמשכורת שהוא ירוויח, אבל מובן שלא 
הסכמנו. 'מה לעשות? מישהו חייב לפרנס את המשפחה הזו', הוא 

הכריז".

האמונה של בתיה הוכיחה את עצמה ולאחרונה היא מצאה עבודה 
שמרגשת ומלהיבה אותה: "התחלתי לעבוד בצוות קשרי החוץ של 
ארגון השומר החדש", היא מספרת. "זה ארגון שקיים כבר 12 שנה, 
אבל אני לא הכרתי אותו. כשהציעו לי לעבוד שם, התחלתי לקרוא 
על הארגון וגיליתי עשיה בלתי נתפסת בהיקפה ובחשיבותה. בזכות 

השומר החדש אף חקלאי לא נשאר לבד". 

השומר החדש הוקם על ידי יואל זילברמן, בן לחקלאי שסבל רבות 
גייס  הוא  יוותר.  שאביו  הסכים  לא  "יואל  החקלאית:  מהפשיעה 
מתנדבים לשמירות על השטחים החקלאיים של אביו. כשהסיפור 
לסיוע  בבקשה  ליואל  פנו  נוספים  רבים  חקלאים  עבר,  לכל  נפוץ 
פרוש  החדש  השומר  כיום  הארגון".  נוסד  וכך  דומים  במקרים 
בכל הארץ ובו אלפי מתנדבים, יחידות שונות של סיוע לחקלאים, 
תוכניות חינוכיות ורשת של בתי ספר חקלאיים 'אדם ואדמה' שקמו 
כדי לשמור על החקלאות הישראלית האחראית על ביטחון המזון 

של מדינת ישראל ופועלים כדי להבטיח דור המשך לחקלאים". 

שיא  בהתרגשות  "אני  ליד:  כפפה  כמו  לה  התאימה  הזו  העבודה 
מהעשיה הזו. זה מה שהאבות שלי חלמו - לעובדה ולשומרה. אני 
נוסעת בכל הארץ ובוכה מהתרגשות כשאני מגיעה לכל המקומות 

האלה".

למה?

"כי אנחנו חיים בארץ אבל לא באמת מחוברים אליה. חסר העומק 
של החיבור לאדמה. החקלאים נלחמים לשמור על אדמות מדינת 
ישראל והם עוברים סבל יומיומי של שנים מפשיעה חקלאית בלתי 
נתפסת. גם עכשיו אני מחזיקה את עצמי לא לבכות", היא אומרת. 
לערבות  מחנך  לאדמה,  כולם  את  ומחבר  מחיה  החדש  "השומר 
מאליו.  כמובן  אותה  ניקח  שלא  ודואג  הארץ  ולאהבת  הדדית 
עכשיו הסתיים מסיק ענק כאשר השומר החדש שיתף פעולה עם 
קק"ל בסיום שנת השמיטה. הארגון לקח על עצמו לעשות מסיק 
למסיק  נזקקות.  נתרם למשפחות  קק"ל, כשכל השמן  בכל שטחי 
הגיעו 19,000 מתנדבים מהארץ המופלאה שלנו, מכל קשת החברה 
הישראלית. אני קמה בכל בוקר לעבודה הזו עם התרגשות ושמחה. 
אני לא רוצה לבזבז את החיים בלרַצות בני אדם או לעשות דברים 
כי זה מה שצריך וזה מה שמצופה ממני. אני חייבת להיות מחוברת 
לעשיה גם ברמה הרוחנית וגם להיות שותפה לתיקון עולם - לבנות 
את ישראל במעשה. זכיתי לגדול בבית הוריי ומעולם לא שמעתי 
אותם מתלוננים על מדינת ישראל אלא תמיד היו אסירי תודה, וגם 
אני רוצה להיות במקום שמשפיע, בונה ומאמין בארץ הזו, מאמין 

באנשים ומאמין בדור הצעיר. זו השליחות שלי".■
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במשך  בבית.  סגורים  הם  בעוד  ומבלים  מטיילים  החברים שלהם 
מה  החיים!  את  לנו  'הרסתם  בבית:  צרחות  היו  חודשים  ארבעה 

עשיתם לנו? מה אנחנו עושים פה?' היה קשה מאוד". 

לזה  שקוראים  כפי  חנוכה'  'נס  התרחש  חודשים  ארבעה  אחרי 
בסוכנות היהודית: "הילדים התחילו לדבר באנגלית, הכל התחיל 
להיפתח מחדש והבית שלנו נהיה מקום מפגש לכל הנוער הדרום 
מבחינה  מאוד  בולטים  שלנו  "הילדים  צוחקת.  היא  אפריקאי", 

חברתית, הם התמזגו היטב בחברה ונהנו מאוד". 

היא מספרת שמבחינה מדינית, המציאות בדרום אפריקה מורכבת, 
כי אין יחסים טובים עם ישראל ברמה הממשלתית. "בניגוד לקהילה 
ממשלת  ישראל,  למדינת  ומחוברת  ציונית  מאוד  שהיא  היהודית, 
בישראל  צבאיים  מבצעים  ובזמן   ,BDS-ב תומכת  אפריקה  דרום 
במקומות  בעברית  לדבר  לא  פרופיל,  להנמיך  מאיתנו  ביקשו 
רוסיה-אוקראינה,  מלחמת  בתחילת  לכן  וכדומה.  ציבוריים 
הצעירים היהודיים הרגישו שהם יכולים לזקוף את הראש בגאווה 
על הפעילות הישראלית בסיוע לפליטים. זה חיזק מאוד את הזהות 

היהודית שלהם".

מה עם תופעת ההתבוללות?

"אין הרבה, זה נמצא בשוליים כי הקהילה שומרת על עצמה. הם 
הקימו מוסדות יהודיים כמעט לכל דבר: יש חינוך יהודי מגני ילדים 
נותנים  הם  החינוך,  למוסדות  לשלם  כסף  שאין  למי  תיכון.  ועד 
מלגה. יש להם גם מוסדות לצרכים מיוחדים, העצמה נשית, בית 
אבות וכו'. הם מאוד שומרים על עצמם". הקהילה היהודית בדרום 

אפריקה מונה כ-12,000 יהודים. 

בכל שבת שניה משפחת שמואלי בילו בקהילה אחרת, בקייפטאון 
וגם מחוצה לה, בקהילות קטנות ומבודדות. "היו גם קהילות שלא 
היה קל להיכנס אליהן, קהילות אורתודוקסיות אדוקות שבהן לא 
יהודים  יהודיה וחששו. הם לא פגשו אף פעם  היו בטוחים שאני 
מהעדה האתיופית, ולכן התעלמו מהמיילים והטלפונים שלי. אותן 
קהילות גם חששו שאפרק להם את הקהילה, כי חלק מהשליחות 
שלנו זה עידוד עליה, אם כי אנחנו פועלים בנושא בהמון עדינות 
לקבל  מהקהילות  חלק  של  הקושי  על  מספרת  כשהיא  ורגישות". 
אותה בשל מוצאה האתיופי, היא צוחקת. "למדתי לא לקחת שום 
דבר באופן אישי", היא אומרת. "באתי לשליחות עם המון הומור, 
ואני מבינה שזו לא אשמתם: זה תוצר של חינוך, של חוסר היכרות, 

ולא חלילה בגלל רוע".

לפני מספר חודשים המשפחה חזרה לארץ. "הפרידה הייתה קשה", 
נפלאים  הם  לאנשים:  התחברתי  כשעזבתי.  "בכיתי  מתארת.  היא 
ורוצים שלילדים שלהם תהיה זהות יהודית חזקה וחיבור לישראל. 
לנו  הייתה  לישראל.  ומחוברת  שורשית  קהילה  עם  לעבוד  זכינו 

חוויה מדהימה, השליחות העצימה אותנו ואת התודעה שלנו". 

לעובדה ולשומרה

שנינו  תקופה  "במשך  התאקלמות.  היא  גם  דרשה  לארץ  החזרה 
לפעילות  את הסטודיו שלו  בלהחזיר  עסוק  היה  בעלי  עבדנו.  לא 
ואני קיבלתי הרבה הצעות עבודה, חלקן מפתות מבחינת משכורת 
ויוקרה, אבל רציתי שתהיה לי מטרה אמיתית ותחושה שאני עושה 
משהו משמעותי למען עם ישראל. התפללתי על זה המון". במשך 
עבודה,  לראיונות  רבות  הצעות  אליה  הגיעו  חודשים  שלושה 
מספרת בתיה, "אבל הלב שלי לא התרגש מהן. אני מחוברת אלי 
הרגשתי  לא  כי  סירבתי,   – קורצות  הצעות  שהיו  ולמרות  פנימה, 

חיבור אמיתי". 

לא דאגת מהפרנסה?

"אני לא דאגתי, אבל הסביבה התחילה ללחוץ. אפילו הבן שלנו, 
בכיתה י"ב, היה מודאג", היא מחייכת. "הוא התחיל לעבוד בעצמו 
כי הוא ראה שאבא עובד בלהקים את הסטודיו שלו מחדש ואמא 
'מה  ושאל:  אלינו  פנה  הוא  הלב...  את  לה  שיזיז  למשהו  מחכה 
ואז  ומתלבטים,  בודקים  שאנחנו  אמרנו  לעשות?',  הולכים  אתם 
הוא התפרץ עלינו ואמר 'אני לא מבין! אתם מתנהגים כאילו אתם 
צעירים אחרי צבא... אתם הורים! אתם לא יכולים להתלבט ככה'. 
הילד  של  ומהמתיקות  מהחוצפה  מופתעים  זו  על  זה  הסתכלנו 
אמר  גם  הוא  משוחררים.  חיילים  כמו  מתנהגים  שהוריו  שסבור 
לנו שהוא ייתן לנו חלק מהמשכורת שהוא ירוויח, אבל מובן שלא 
הסכמנו. 'מה לעשות? מישהו חייב לפרנס את המשפחה הזו', הוא 

הכריז".

האמונה של בתיה הוכיחה את עצמה ולאחרונה היא מצאה עבודה 
שמרגשת ומלהיבה אותה: "התחלתי לעבוד בצוות קשרי החוץ של 
ארגון השומר החדש", היא מספרת. "זה ארגון שקיים כבר 12 שנה, 
אבל אני לא הכרתי אותו. כשהציעו לי לעבוד שם, התחלתי לקרוא 
על הארגון וגיליתי עשיה בלתי נתפסת בהיקפה ובחשיבותה. בזכות 

השומר החדש אף חקלאי לא נשאר לבד". 

השומר החדש הוקם על ידי יואל זילברמן, בן לחקלאי שסבל רבות 
גייס  הוא  יוותר.  שאביו  הסכים  לא  "יואל  החקלאית:  מהפשיעה 
מתנדבים לשמירות על השטחים החקלאיים של אביו. כשהסיפור 
לסיוע  בבקשה  ליואל  פנו  נוספים  רבים  חקלאים  עבר,  לכל  נפוץ 
פרוש  החדש  השומר  כיום  הארגון".  נוסד  וכך  דומים  במקרים 
בכל הארץ ובו אלפי מתנדבים, יחידות שונות של סיוע לחקלאים, 
תוכניות חינוכיות ורשת של בתי ספר חקלאיים 'אדם ואדמה' שקמו 
כדי לשמור על החקלאות הישראלית האחראית על ביטחון המזון 

של מדינת ישראל ופועלים כדי להבטיח דור המשך לחקלאים". 

שיא  בהתרגשות  "אני  ליד:  כפפה  כמו  לה  התאימה  הזו  העבודה 
מהעשיה הזו. זה מה שהאבות שלי חלמו - לעובדה ולשומרה. אני 
נוסעת בכל הארץ ובוכה מהתרגשות כשאני מגיעה לכל המקומות 

האלה".

למה?

"כי אנחנו חיים בארץ אבל לא באמת מחוברים אליה. חסר העומק 
של החיבור לאדמה. החקלאים נלחמים לשמור על אדמות מדינת 
ישראל והם עוברים סבל יומיומי של שנים מפשיעה חקלאית בלתי 
נתפסת. גם עכשיו אני מחזיקה את עצמי לא לבכות", היא אומרת. 
לערבות  מחנך  לאדמה,  כולם  את  ומחבר  מחיה  החדש  "השומר 
מאליו.  כמובן  אותה  ניקח  שלא  ודואג  הארץ  ולאהבת  הדדית 
עכשיו הסתיים מסיק ענק כאשר השומר החדש שיתף פעולה עם 
קק"ל בסיום שנת השמיטה. הארגון לקח על עצמו לעשות מסיק 
למסיק  נזקקות.  נתרם למשפחות  קק"ל, כשכל השמן  בכל שטחי 
הגיעו 19,000 מתנדבים מהארץ המופלאה שלנו, מכל קשת החברה 
הישראלית. אני קמה בכל בוקר לעבודה הזו עם התרגשות ושמחה. 
אני לא רוצה לבזבז את החיים בלרַצות בני אדם או לעשות דברים 
כי זה מה שצריך וזה מה שמצופה ממני. אני חייבת להיות מחוברת 
לעשיה גם ברמה הרוחנית וגם להיות שותפה לתיקון עולם - לבנות 
את ישראל במעשה. זכיתי לגדול בבית הוריי ומעולם לא שמעתי 
אותם מתלוננים על מדינת ישראל אלא תמיד היו אסירי תודה, וגם 
אני רוצה להיות במקום שמשפיע, בונה ומאמין בארץ הזו, מאמין 

באנשים ומאמין בדור הצעיר. זו השליחות שלי".■
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תוכנית ערב לזוגות מבית 

ושמיי�זוג 
ימי שני ׀ תל אביב ׀ 19:00מתי בפעם האחרונה למדתם ביחד?

�דנאות זוגיות
 ⋅ לובר  יפעת   ⋅ זעירא  ישראל   ⋅ טבצ'ניק  אסף  הרב  מתחלפים:  מרצים 
מתי וכסלר - מייסד מכללת כוונה ⋅ הרב ירון אדוריאן ⋅ הרב דעאל כהן 
⋅ נועם מרים כהן, מדריכת כלות ודולה ⋅ אסתי וייסינגר, מלווה לזוגיות ⋅ 

מוריה זעירא, מנחת הורים

19:00  הרב לביא אנגלמן זוגיות של קודש
20:15  הרב עובדיה ורות פרנק חבורות לימוד לגברים ונשים

21:00  ארוחת ערב קלה ושיח משותף

תוכנית שבועית קבועה:

לפרטים נוספים והרשמה: 058-7704249 נטע

2.1.23ט' בטבתהתוכניתפתיחת

התוכנית

בעלות

חודשית

סמלית

לפני שבועיים כתבתי כאן על מחלקת הביינישים שהחזירה אותי בתשובה 
בצבא דיברתי בשבח הציבור הדתי, וקיבלתי מכתב מעניין לדוא"ל ורציתי 

לשתף אתכם.
קרוב  בעלון  שלך  הטור  את  קוראת  שבוע  בכל  אני  איתי!  וברכה  "שלום 
אליך ונהנית מחדש. גדלתי במה שנקרא הציונות הדתית. אני בת למשפחה 
מעדות המזרח. גדלתי בבית פשוט לכאורה עם אמונה חזקה מאוד ותמימה 
בבורא עולם. יש לי הרבה דברים טובים לומר על הציונות הדתית אך לא 
הכל ורוד כפי שנשמע מדבריך. היום אני לא מוכנה שיקטלגו אותי כשייכת 
לשום מגזר. אני יהודייה שמנסה לעשות את מצוות הבורא ולהיות אדם טוב. 

ה"חילוניים"  אחינו  בשם  נפגעתי  אישית 
ממה שכתבת. גם אצל החילוניים יש אנשים 
ולפעמים  טובות  מידות  גבוה  מוסר  עם 
רואה  אני  עבודתי  במסגרת  הרב  לצערי 
מחרדים  יפה  יותר  הרבה  מתנהגים  שהם 
הוא  לעשות  שנותר  מה  כל  דתיים.  ו/או 
להאיר גם להם את תורת ה' ששייכת לכל 
תינוקות  פעמים  הרבה  הם  כי  ישראל,  עם 

שנשבו".
כך כתבתי לה:

במאמרי  ציינתי  ראשית,  וברכה.  "שלום 
הדתית  מהציונות  ישיבות  תלמידי  עם  מהמפגש  שלי  האישית  החוויה  את 
שהשפיעו עליי לטובה. לא דיברתי על כל המגזר אבל אין ספק שהחבורה 

הזו מייצגת לא מעט את הציבור הדתי.
ומידות טובות  יש אנשים עם מוסר  לגבי מה שטענת שגם אצל החילונים 
ושחלקם מתנהגים יותר יפה מחרדים, אני מסכים - אך חשוב לי להדגיש 

כמה דברים.
קודם כל, רוב היהודים באופן כללי הם אנשים עם מידות טובות וכך נפסק 
ומותר  כשרות,  בחזקת  "כל המשפחות  ב(:  סימן  העזר  )אבן  ערוך  בשולחן 
לישא מהם לכתחילה וכו' ומי שיש בו עזות פנים ואכזריות ושונא את הבריות 
ואינו גומל להם להם חסד - חוששים לו ביותר, שמא גבעוני הוא". המידות 
ביישנים  רחמנים,  שהיו  האבות  ממורשת  חלק  הן  בישראל  שיש  הטובות 
ביטוי  לידי  ובאה  לדור  מדור  שעוברת  ישראל  סגולת  זוהי  חסדים,  וגומלי 

במוסריות. בכלל הזה יש חילונים, דתיים וחרדים.
יש אנשים שנשארים עם המידות הטובות שקיבלו בבית הוריהם ויש כאלו 
שמפתחים אותם. בסופו של דבר העמל על המידות הטובות תלוי ביראת 

לא?  ומה  מוסרי  נחשב  מה  יודע  אדם  איך  אחרת  התורה,  ובלימוד  שמיים 
זו מידה טובה או רעה? תלוי - אם אדם עז פנים כלפי אנשים  האם עזות 
מי  ודווקא  טובה,  מידה  זו  רשעים  כנגד  עז  הוא  אם  אך  רע,  זה  אז  טובים 
ששותק כאשר צריך למחות הוא אדם שלא משתמש במידות שלו בצורה 
מוסרית. וכך אמרו חז"ל בפרקי אבות "יהודה בן תימא אומר הוי עז כנמר 
רואים   - אביך שבשמיים"  רצון  לעשות  כארי  וגיבור  כצבי  ורץ  כנשר  וקל 
מכאן שגם מידת העזות שנראית כמו מידה מגונה, מתהפכת לטובה ברגע 
שהיא משמשת לרצון ה', כך גם מידות הכעס והגאווה. אדם שלא למד תורה 
ייתכן שנראה בו מידות טובות  יודע מתי להשתמש במידות שלו, ולכן  לא 
ומורכבים  מסובכים  במצבים  אך  בשגרה 

הוא לא ידע איך להתנהג מוסרית.
גם את  יש  לסוגיית עבודת המידות  בנוסף 
טוב  יצר  יש  אדם  לכל  הרע'.  'יצר  סוגיית 
ויצר רע, גם ל'חילונים' וגם ל'דתיים', אבל 
הדרך היחידה להתמודד עם יצר הרע, היא 
התורה. היא מלמדת אותנו מה טוב ומה רע 
ואיך לנתב את כוחות היצריות שבנו לכוחות 
יצירה. העובדה שהתורה מלמדת אותנו איך 
להתמודד מול יצר הרע זו לא ערובה לכך 
שאדם דתי לא יחטא - יש בחירה חופשית 
ועוד אירועים שהאדם הושפע מהם, אבל היא כן נותנת תקווה. לאדם בלי 
תורה אין תקווה להתמודד מול יצר הרע. ולכן הציבור הדתי שמרים על נס 
את התורה יש לו תקווה גדולה יותר לתיקון מאשר מי שלא למד תורה, וכבר 
אמרו חז"ל: "אם אין תורה אין דרך ארץ", כלומר, עזיבת התורה תפגע בסופו 
של דבר במוסר האנושי הבסיסי, גם אם בטווח הקרוב זה נראה כמו מידות 
טובות, הם יכולים להסתאב, ולכן טעונים שמירה של תורה. כמובן, הדתיים 
צריכים ללמוד דרך ארץ ולהיות אנשים טובים לא רק מסיבה דתית, אלא 
גם מסיבה שכלית ואנושית, ואת זה יש ללמוד מאנשים עם דרך ארץ ישרה, 
אך יש לדעת שזו קומה חלקית שיש להשלימה ולא להישאר בה. ובנוסף, 
אם אותם חילונים מוסריים שציינת ילמדו תורה, יהיו להם עוד יותר מידות 
טובות ולכן גם אותם יש לקרב בשיעורים וחברותות וסעודות שבת. בברכה, 

איתי אסמן.

עכשיו תורנו!
לאהוב • להאמין • לקרב

 האם החילונים יותר מוסריים מהדתיים?
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שַׁ
אֱהוֹב! הַאֲמֵן! קָרֵב! הִתְקָרֵב! הַזְמֵן שַׁבָּת! 

איתי אסמן

להצטרפות לקבוצת ווטאספ של טיפ יומי לקירוב
נא לשלוח הודעה ל-052-5665005 

מידות טעונות פיתוח ועמל

asmanitai@gmail.com
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'צמאה'  אירועי  במסגרת  השתתפתי  בהן  ההתוועדויות  באחת  היה  זה 
הנערכים בירושלים לרגל י"ט כסלו. בשעה אחת וחצי אחרי חצות הלילה, 
בחור  של  קולו  נשמע  באוויר,  הורגשה  רוח  התרוממות  של  כשאווירה 
עברתי  החשובים,  והמשפיעים  הרבנים  "כבוד  ושאל:  ממקומו  שעמד 
בגיל צעיר תקופות מאוד לא פשוטות והן רודפות אותי. הן מעגנות אותי 
מה עושים? איך משתחררים מעבר אפל  אליהן ותוקעות אותי בעברי. 

ומתחילים ליצור ולחיות בהווה מואר?..." 

מה יש לומר? בואו נודה על האמת - למי מאיתנו אין 
חיצונית  או  פנימית   - שלילית  חוויה  איזושהי 

על  להתעלות  נוכל  איך  אותו?  שתוקעת   -
הקשיים ולצמוח גם ממשברים? 

שאלתנו  על  עונה  חייו  שבסיפור  מי 
מוארים  לחיים  השיטה  את  ומלמד 

כשהמצב  גם  אופטימיות,  ומלאי 
מעודד,  נראה  איננו  האובייקטיבי 

בלשון המעטה, הוא יוסף הצדיק.

הבדיחה מספרת על אישה פשוטה 
לקרוא  שהקפידה  רך  לב  ובעלת 
בכל שבת את פרשת השבוע. מדי 
בפרשת  קוראת  כשהייתה  שנה, 

יוסף  של  העגום  סיפורו  את  וישב 
את  לראות  אביו  במצוות  ההולך 

בקרבה  נשבר  ליבה  היה  אחיו,  שלום 
כל פעם מחדש, כשהיא זועקת בתסכול: 

"יוסף, הרי כבר בשנה שעברה הלכת לראות 
מה,  הוביל...  זה  לאן  וראית  אחיך  שלום  את 

אותה  על  לחזור  שוב  מהניסיון?!  לומדים  לא 
הטעות?!..."

ברור לכל שהחזרה על קריאת סיפורו של יוסף בכל שנה ושנה, איננה אלא 
משום שסיפורו מהווה עבורנו הוראה לחיים. זו איננה דרמה משפחתית 
נצחית בשבילנו. בפרט שעם ישראל כולו  והוראה  חלילה, אלא תורה 
כצאן  נוהג  האזינה,  ישראל  "רועה  בתהלים:  כנאמר  יוסף,  שם  על  נקרא 
יוסף", והנביא עובדיה אומר "והיה בית יעקב אש ובית יוסף להבה", כך 

שבוודאי יש בסיפור חייו לקח לכל הנקראים על שמו.

האישה התמימה לא 
הבינה איך יוסף נופל בפח 

כל שנה מחדש, אבל האם 
אנחנו מבינים מה באמת 

קרה שם? < פעם למעלה, 
פעם למטה, אבל תמיד אתה 
בשליחות < והשאלה הנוקבת 

ב'צמאה' מתחברת להתוועדות 
של ר' מענדל פוטרפס ולתשובה 

המפתיעה שהגיעה ישירות מהחדר של 
הרבי

גלגלגלגלגלגלגלגל 
החייםהחייםגלגלגלגלגלגלגלגל 

התוועדות
ת דו ע ו ו ת ה

ורפן ו באנט ד  חב" ליח  יצקי, ש לבט רב שבתי ס ה
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הרגע בו יוסף מגלה את זהותו האמיתית לאחיו - אלה 
שזלזלו בחלומותיו, השביעוהו מרורים וכפו עליו ניתוק 
להיות  יכול  היה  שנים,  עשרות  במשך  אוהבו  מאביו 
חשבונות.  סגירת  של  רגע   - שיהיה  היה  ומתבקש 

"צחקתם עליי, אה? צוחק מי שצוחק אחרון!" 
אבל זהו, שלא. כשיוסף רואה שאחיו "נבהלו מפניו", כואב 
והוא  מצויים,  הם  בה  נעימה  הלא  הסיטואציה  ועל  עליהם  לו 
אומר להם בקול רך: "גשו נא אליי". ואז הוא מנסה לשכנע אותם 
שבעצם "רק טוב עשיתם לי" ואומר: "אל תעצבו ואל ייחר בעיניכם 
כי מכרתם אותי הנה, כי למחיה שלחני אלוקים לפניכם!" ובהמשך הוא 
שב ומחדד זאת: "ועתה, לא אתם שלחתם אותי הנה – כי האלוקים". זה 
בכלל לא אתם, זה הקב"ה! היה שווה הכול בשביל שאהיה לכם למחיה...

ניתן  האומנם  זה?  את  עושה  הוא  איך  הכיצד?!  משתאים,  עומדים  ואנו 
להשאיר את העבר הלא פשוט שלנו מאחור, ולהביט רק אל העתיד?

מסתובבים  העגלה  שגלגלי  כשם  כי  תמיד  ידעתי  כך:  להם  אומר  יוסף 
בזכות מנהיגה - כך גלגל העולם וגלגל חיי מסתובבים על 
ידי "סיבת כל הסיבות". כשאני במרומי הגלגל – שליחותי 
האלוקית  שליחותי   – למטה  וכשאני  שם,  נמצאת  האלוקית 
היא דווקא באשפתות. זה מה שהחזיק אותי כל השנים הללו. 
בזמנים הכי קשים שאבתי עידוד מהידיעה שהגלגל עוד עתיד 
להתהפך, ועד שהוא יתהפך - מצאתי ערך ומשמעות במצבי 
הלא מרנין, בשל הידיעה שכעת דווקא בו נמצאת שליחותי!

פעם התוועדנו בכפר חב"ד עם המשפיע הנודע רבי מענדל 
פוטרפס. בשלב כלשהו, פנה בחור מסוים אל ר' מענדל ושאל: 
ה'ישות'  צריכים לבטל את  כך שאנו  על  הרב מתוועד 
מתוך  ולפעול  רצונותינו,  את  בצד  להניח  שלנו, 
התבטלות מוחלטת לקב"ה! כיצד זה מתאים 
לומר  אדם  "חייב  לפיהם  חז"ל  דברי  עם 
בשבילי נברא העולם"; הרי אם אני סבור 
מתוך שכנוע פנימי שכל העולם נברא 
רק "בשבילי", קשה עד בלתי אפשרי 

שאהיה בביטול ובענווה?!... 

ר' מענדל הקשיב לשאלתו בקשב 
ידו  על  ראשו  את  השעין  רב, 

ואמר: "שאלה טובה". 

בעל-תשובה  בחור  נעמד  ואז 
סיפור  לספר  וביקש  אמריקאי 
שכאשר  בפנינו  תיאר  הוא  אישי. 
הרבי  של  חדרו  אל  נכנס  הוא 
השאלה  את  העלה  הוא  ל'יחידות', 
הזו בדיוק. ר' מענדל נדרך. הוא ביקש 
ממנו שימתין רגע עם תשובת הרבי על 
העליון  המעיל  את  ללבוש  ונעמד  שאלתו, 
בגארטל,  עצמו  את  ולחגור  )'סירטוק'(  שלו 
דברים  לשמע  לו  שהייתה  הכבוד  יראת  מתוך 
מהרבי. לאחר שהיה מוכן, הוא סימן לבחור שכעת הוא 

יכול לחזור על מענה הרבי לשאלתו, והוא אמר כך:

הרבי אמר שהבנת מאמר חז"ל "בשבילי נברא העולם" כאומר 
שכל העולם כולו נוצר רק לצורכי - בשביל לשרת אותי ואת 

רצונותיי – איננה נכונה. ההבנה האמיתית שונה לגמרי.

זה  בשם  נקרא  והוא  'העלם',  מלשון  הוא  כידוע,  "עולם", 
משום שהאלוקות הממלאת אותו איננה ניכרת על פני השטח. 

וחומרי  העולם נדמה כגשמי 
והאלוקות  ו'נשמתו'  בלבד, 

תפקידו  ונסתרות.  חבויות   - שבקרבו 
את  לגלות  הוא   – הרבי  המשיך   - היהודי  של 

לפני  מעל  אל  במעמקיו,  החבויה  האלוקות  את  ולהוציא  העולם'  'נשמת 
ידי  על  ומתנו באמונה,  ידי שהוא מנהל את משאו  על  נעשה  וזה  השטח. 

אכילה לאחר שברך תחילה, ובכלל - על ידי קיום מצוות ולימוד התורה.

אל  העולם".  נברא  בשבילי  לומר  אדם  "חייב  באומרם:  חז"ל  כוונת  זוהי 
תאמר שההעלם נברא בשביל שפלוני יפעל לבטלו ולגלות אלוקות בעולם, 
וההעלם, בשביל  שהוא יצא לשליחות. לא! "בשבילך נברא העולם"  כדי 

שאתה תגלה את הקב"ה בעולם!

מי שזוכר שההעלם הוא חלק משליחותו, ושגם רגעים בהם הוא נתקל 
בהסתר פנים הם חלק ממשימת חייו, יראה את מצבו באור אחר. הוא 
ימצא גם בקושי את נקודת האור ויחוש בכל מצב משמעות, כיוסף בשעתו 

שגם בבור, בעבדות ובבית הסוהר – תמיד הייתה לו שליחות.

לחיים, לחיים ולברכה!

גלגלגלגלגלגלגלגל 
החייםהחייםגלגלגלגלגלגלגלגל 

 המשפחה המשפחה
וישיבת הר המורוישיבת הר המור

 הרב
מרדכי שטרנברג זצ"ל

תתקיים אזכרה לזכרו
 בבית המדרש

בישיבת הר המור

ביום רביעי, י"א טבת תשפ"ג
בשעה 18:30

 במלאת שלושים להסתלקותו
של מו"ר ראש הישיבה
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'צמאה'  אירועי  במסגרת  השתתפתי  בהן  ההתוועדויות  באחת  היה  זה 
הנערכים בירושלים לרגל י"ט כסלו. בשעה אחת וחצי אחרי חצות הלילה, 
בחור  של  קולו  נשמע  באוויר,  הורגשה  רוח  התרוממות  של  כשאווירה 
עברתי  החשובים,  והמשפיעים  הרבנים  "כבוד  ושאל:  ממקומו  שעמד 
בגיל צעיר תקופות מאוד לא פשוטות והן רודפות אותי. הן מעגנות אותי 
מה עושים? איך משתחררים מעבר אפל  אליהן ותוקעות אותי בעברי. 

ומתחילים ליצור ולחיות בהווה מואר?..." 

מה יש לומר? בואו נודה על האמת - למי מאיתנו אין 
חיצונית  או  פנימית   - שלילית  חוויה  איזושהי 

על  להתעלות  נוכל  איך  אותו?  שתוקעת   -
הקשיים ולצמוח גם ממשברים? 

שאלתנו  על  עונה  חייו  שבסיפור  מי 
מוארים  לחיים  השיטה  את  ומלמד 

כשהמצב  גם  אופטימיות,  ומלאי 
מעודד,  נראה  איננו  האובייקטיבי 

בלשון המעטה, הוא יוסף הצדיק.

הבדיחה מספרת על אישה פשוטה 
לקרוא  שהקפידה  רך  לב  ובעלת 
בכל שבת את פרשת השבוע. מדי 
בפרשת  קוראת  כשהייתה  שנה, 

יוסף  של  העגום  סיפורו  את  וישב 
את  לראות  אביו  במצוות  ההולך 

בקרבה  נשבר  ליבה  היה  אחיו,  שלום 
כל פעם מחדש, כשהיא זועקת בתסכול: 

"יוסף, הרי כבר בשנה שעברה הלכת לראות 
מה,  הוביל...  זה  לאן  וראית  אחיך  שלום  את 

אותה  על  לחזור  שוב  מהניסיון?!  לומדים  לא 
הטעות?!..."

ברור לכל שהחזרה על קריאת סיפורו של יוסף בכל שנה ושנה, איננה אלא 
משום שסיפורו מהווה עבורנו הוראה לחיים. זו איננה דרמה משפחתית 
נצחית בשבילנו. בפרט שעם ישראל כולו  והוראה  חלילה, אלא תורה 
כצאן  נוהג  האזינה,  ישראל  "רועה  בתהלים:  כנאמר  יוסף,  שם  על  נקרא 
יוסף", והנביא עובדיה אומר "והיה בית יעקב אש ובית יוסף להבה", כך 

שבוודאי יש בסיפור חייו לקח לכל הנקראים על שמו.

האישה התמימה לא 
הבינה איך יוסף נופל בפח 

כל שנה מחדש, אבל האם 
אנחנו מבינים מה באמת 

קרה שם? < פעם למעלה, 
פעם למטה, אבל תמיד אתה 
בשליחות < והשאלה הנוקבת 

ב'צמאה' מתחברת להתוועדות 
של ר' מענדל פוטרפס ולתשובה 

המפתיעה שהגיעה ישירות מהחדר של 
הרבי

גלגלגלגלגלגלגלגל 
החייםהחייםגלגלגלגלגלגלגלגל 

התוועדות
ת דו ע ו ו ת ה

ורפן ו באנט ד  חב" ליח  יצקי, ש לבט רב שבתי ס ה
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הרגע בו יוסף מגלה את זהותו האמיתית לאחיו - אלה 
שזלזלו בחלומותיו, השביעוהו מרורים וכפו עליו ניתוק 
להיות  יכול  היה  שנים,  עשרות  במשך  אוהבו  מאביו 
חשבונות.  סגירת  של  רגע   - שיהיה  היה  ומתבקש 

"צחקתם עליי, אה? צוחק מי שצוחק אחרון!" 
אבל זהו, שלא. כשיוסף רואה שאחיו "נבהלו מפניו", כואב 
והוא  מצויים,  הם  בה  נעימה  הלא  הסיטואציה  ועל  עליהם  לו 
אומר להם בקול רך: "גשו נא אליי". ואז הוא מנסה לשכנע אותם 
שבעצם "רק טוב עשיתם לי" ואומר: "אל תעצבו ואל ייחר בעיניכם 
כי מכרתם אותי הנה, כי למחיה שלחני אלוקים לפניכם!" ובהמשך הוא 
שב ומחדד זאת: "ועתה, לא אתם שלחתם אותי הנה – כי האלוקים". זה 
בכלל לא אתם, זה הקב"ה! היה שווה הכול בשביל שאהיה לכם למחיה...

ניתן  האומנם  זה?  את  עושה  הוא  איך  הכיצד?!  משתאים,  עומדים  ואנו 
להשאיר את העבר הלא פשוט שלנו מאחור, ולהביט רק אל העתיד?

מסתובבים  העגלה  שגלגלי  כשם  כי  תמיד  ידעתי  כך:  להם  אומר  יוסף 
בזכות מנהיגה - כך גלגל העולם וגלגל חיי מסתובבים על 
ידי "סיבת כל הסיבות". כשאני במרומי הגלגל – שליחותי 
האלוקית  שליחותי   – למטה  וכשאני  שם,  נמצאת  האלוקית 
היא דווקא באשפתות. זה מה שהחזיק אותי כל השנים הללו. 
בזמנים הכי קשים שאבתי עידוד מהידיעה שהגלגל עוד עתיד 
להתהפך, ועד שהוא יתהפך - מצאתי ערך ומשמעות במצבי 
הלא מרנין, בשל הידיעה שכעת דווקא בו נמצאת שליחותי!

פעם התוועדנו בכפר חב"ד עם המשפיע הנודע רבי מענדל 
פוטרפס. בשלב כלשהו, פנה בחור מסוים אל ר' מענדל ושאל: 
ה'ישות'  צריכים לבטל את  כך שאנו  על  הרב מתוועד 
מתוך  ולפעול  רצונותינו,  את  בצד  להניח  שלנו, 
התבטלות מוחלטת לקב"ה! כיצד זה מתאים 
לומר  אדם  "חייב  לפיהם  חז"ל  דברי  עם 
בשבילי נברא העולם"; הרי אם אני סבור 
מתוך שכנוע פנימי שכל העולם נברא 
רק "בשבילי", קשה עד בלתי אפשרי 

שאהיה בביטול ובענווה?!... 

ר' מענדל הקשיב לשאלתו בקשב 
ידו  על  ראשו  את  השעין  רב, 

ואמר: "שאלה טובה". 

בעל-תשובה  בחור  נעמד  ואז 
סיפור  לספר  וביקש  אמריקאי 
שכאשר  בפנינו  תיאר  הוא  אישי. 
הרבי  של  חדרו  אל  נכנס  הוא 
השאלה  את  העלה  הוא  ל'יחידות', 
הזו בדיוק. ר' מענדל נדרך. הוא ביקש 
ממנו שימתין רגע עם תשובת הרבי על 
העליון  המעיל  את  ללבוש  ונעמד  שאלתו, 
בגארטל,  עצמו  את  ולחגור  )'סירטוק'(  שלו 
דברים  לשמע  לו  שהייתה  הכבוד  יראת  מתוך 
מהרבי. לאחר שהיה מוכן, הוא סימן לבחור שכעת הוא 

יכול לחזור על מענה הרבי לשאלתו, והוא אמר כך:

הרבי אמר שהבנת מאמר חז"ל "בשבילי נברא העולם" כאומר 
שכל העולם כולו נוצר רק לצורכי - בשביל לשרת אותי ואת 

רצונותיי – איננה נכונה. ההבנה האמיתית שונה לגמרי.

זה  בשם  נקרא  והוא  'העלם',  מלשון  הוא  כידוע,  "עולם", 
משום שהאלוקות הממלאת אותו איננה ניכרת על פני השטח. 

וחומרי  העולם נדמה כגשמי 
והאלוקות  ו'נשמתו'  בלבד, 

תפקידו  ונסתרות.  חבויות   - שבקרבו 
את  לגלות  הוא   – הרבי  המשיך   - היהודי  של 

לפני  מעל  אל  במעמקיו,  החבויה  האלוקות  את  ולהוציא  העולם'  'נשמת 
ידי  על  ומתנו באמונה,  ידי שהוא מנהל את משאו  על  נעשה  וזה  השטח. 

אכילה לאחר שברך תחילה, ובכלל - על ידי קיום מצוות ולימוד התורה.

אל  העולם".  נברא  בשבילי  לומר  אדם  "חייב  באומרם:  חז"ל  כוונת  זוהי 
תאמר שההעלם נברא בשביל שפלוני יפעל לבטלו ולגלות אלוקות בעולם, 
וההעלם, בשביל  שהוא יצא לשליחות. לא! "בשבילך נברא העולם"  כדי 

שאתה תגלה את הקב"ה בעולם!

מי שזוכר שההעלם הוא חלק משליחותו, ושגם רגעים בהם הוא נתקל 
בהסתר פנים הם חלק ממשימת חייו, יראה את מצבו באור אחר. הוא 
ימצא גם בקושי את נקודת האור ויחוש בכל מצב משמעות, כיוסף בשעתו 

שגם בבור, בעבדות ובבית הסוהר – תמיד הייתה לו שליחות.

לחיים, לחיים ולברכה!

גלגלגלגלגלגלגלגל 
החייםהחייםגלגלגלגלגלגלגלגל 

מי יהיה  החברותא 
שלך השבת? 

עכשיו במחירים חסרי תקדים

מתחילים מבראשית בספריית בית-אל

מעט מן האור 
מארז

הרב חנן פורת

עיונים בפרשיות השבוע, 
מדרשים, שירים וצילומים 
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נפש
גן ת  רמ יבת  יש ראש   , ירא פ ע ש וש יה רב  ה

נפשי
בשאלתי

התחלתי לעבוד במקום 
לא דתי, איך אפשר לגרום 
לעובדים איתי לראות את 

היופי שביהדות?
פעמים רבות הדבר שגורם הערכה מיידית מצד 
הסביבה הוא ישרות ומידות טובות. וכך ראוי 
לכל מי שמאמין בה' שיתהלך במידות טובות 
רחוקים.  ובין  קרובים  בין  האדם,  בני  כל  עם 
ומי שאור התורה מאיר בקרבו באמת, ממילא 
יקרנו ממנו מידות טובות וישרות, שיהיה נאמן 
ידי  ועל  לעצמו,  רק  ולא  לזולת  באמת  ודואג 
כך יתקיים בו מה שאמרו חכמים: "כל שהיא 
ואל  האדם".  מן  לו  ותפארת  לעושיה  תפארת 
נחשוב שמדובר רק במצוות שבין אדם לחברו, 
תורתו  לקיום  וההתמסרות  בה'  הדבקות  כי 
ומצוותיו הן מידות מעולות ביותר. מי שפוגש 
לשלם  שמוכנים  המחירים  ואת  הנאמנות  את 
לקשר  טבעי  באופן  נמשך  ה'  מצוות  בשביל 
שהוא  לאלוקיו  האדם  שבין  והעמוק  המיוחד 

תכלית כל הערכים וכל הטוב.

מה הבעיה לדבר גסויות?
הדיבור של האדם הוא מעלה עליונה ביותר, 
עד שאנו רגילים לחלק את המציאות לארבע 
דרגות: דומם, צומח, חי ומדבר. ומעלה זו יש בה 
מצלמו ודמותו של הבורא יתברך שמו, שהרי הקדוש 
שנאמר  כמו  בדיבור,  העולם  את  ברא  הוא  ברוך 
"בדבר ה' שמיים נעשו". ובזה אדם מתדמה לקב"ה, 
שותף  הוא  והתפילה  התורה  לימוד  ידי  שעל  עד 
למעשה בראשית, כמו שאומר הכתוב "ואשים דברי 
והמשתמש  ארץ".  וליסוד  שמיים  לנטוע  בפיך... 
בוודאי  ושפלים  בטלים  לדברים  מלך  של  באוצרו 
עושה חטא גדול. לכן שמירת הדיבור היא דבר יקר 
עד אין קץ, כמו שאומר הכתוב "שומר פיו ולשונו 
רבותינו  בדבר  הפליגו  וכבר  נפשו".  שומר מצרות 
ואמרו שכל המנבל פיו, אפילו גזר דין של שבעים 
שנה לטובה מתהפך לו לרעה. ובוודאי גם ההיפך 
נכון, ומרובה מידה טובה ממידת פורענות, שעל ידי 
דיבורים של תורה ותפילה והרהורי תשובה אפשר 

להפוך גזר דין לרעה, שיהיה לטובה. 

מה עדיף – להישאר ברמה 
הדתית שלי עכשיו, או 

להתחזק גם במחיר שחלילה 
אעזוב הכול?

היצר  מי שואל את השאלה:  צריך לבחון באומץ 
שלו,  הרע  המתנגד  חלילה  או  שבקרבנו  הטוב 
את  לעקור  כדי  רבים  בחשבונות  עלינו  שמכביד 
הישרות שבה עשה אותנו אלוקים? והלא לימדונו 
גוררת  ו"עבירה  מצווה",   – מצווה  "שכר  חז"ל 
להיות  צריכה  האמיתית  היסוד  הנחת  עבירה"! 
ואם  ויותר,  יותר  נתחזק  רק  נתמסר למצווה  שאם 
יובילונו  הם  ועבירות,  לחטאים  נתמכר  חלילה 
צעד אחר צעד עד התהום. אומנם אמת שאם אדם 
מרגיש קושי יוצא דופן, נכון להתייעץ עם תלמיד 
שיציע  כדי  השם,  בעבודת  מנוסה  אדם  או  חכם 
ידי  בפניו דרך לקיים את מצוות ה' בשמחה, ועל 
כך יגרור עוד מצוות גם בעתיד. אבל לחשוב שעל 
ידי עבירות היום אתעלה מחר, או חלילה שעל ידי 
מצוות של היום אני אפול מחר, זוהי עצה ערמומית 
ואת  הבריא  הטבע  את  הישר,  השכל  את  שנוגדת 

הדרכת רבותינו. 
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